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MIESZKAŃCY DOBRZE OCENIAJĄ 
SPÓŁDZIELNIĘ
    W  przeprowadzonym wiosną tego roku dziesiątym już badaniu satys- 
fakcji mieszkańców z działalności spółdzielni, „Energetyka” została oce- 
niona najwyżej w historii. Większość jest też zadowolona z pracy swoich 
administracji. W tym roku podium najlepiej ocenianych tworzą Idzikow- 
skiego, Sielce i Bernardyńska.
   Praktycznie na każdym osiedlu najlepiej oceniana jest czystość i dba- 
łość o porządek. Tu „Energetyka” systematycznie notuje poprawę i noty 
w tym obszarze często są bliskie najwyższej.  Jak się okazuje, to porzą- 
dek ma też największy wpływ na ogólne postrzeganie pracy administra- 
cji. Co ciekawe, mimo wzrostu niektórych składowych opłat za miesz- 
kanie, odpowiedzi na pytanie o konkurencyjność opłat były w tym roku 
nawet minimalnie  lepsze niż  wcześniej. 
   Ankiety wypełniło nieco poniżej 1000 losowo wybranych mieszkań- 
ców. Szczegółowa  analiza  wyników na stronie 8.

GŁOSOWANIE UCHWAŁ 
WALNEGO WE WRZEŚNIU?
    

   Zarząd i Rada Nadzorcza pracują, aby głosowanie na piśmie 
uchwał Walnego Zgromadzenia Członków przeprowadzić we 
wrześniu. Finalne decyzje mają zapaść jeszcze w czerwcu.
   Z organizacyjnego punktu widzenia będzie to przypominało 
udział w wyborach, nie zaś Walne Zgromadzenie Członków w tra- 
dycyjnej formie. Członkowie spółdzielni, którzy zdecydują się 
wziąć udział, otrzymają karty do głosowania z przedstawionymi 
uchwałami. Może to być aż ponad 20 różnych uchwał, gdyż do 
głosowania przedłożone zostaną uchwały za dwa lata: 2019 oraz 
2020. 
   Obecnie nikt nie jest natomiast w stanie określić terminu stand- 
ardowego spotkania WZCz z pełnym porządkiem, pod znakiem 
zapytania pozostają też zebrania osiedlowe.
Więcej na ten temat na stronie 3.
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Już ćwierć wieku M6 towarzyszy 
mieszkańcom spółdzielni. 

O jubileuszu - str. 2

Dzień Dziecka                    
i wyprzedaż sąsiedzka 
na Stegnach Północ

Kilkaset osób odwiedziło 
osiedlową imprezę „2w1”      
- Dzień Dziecka i garażówkę. 
Więcej - str. 15.
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M6. Ukazuje się od 1996  roku. 
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Mieszkaniowa  „Energetyka”.
Adres redakcji: ul. Zwierzyniecka 8A,  
00 - 719  Warszawa. Tel. 22 841 60 11.
Strona internetowa spółdzielni: 
www.msmenergetyka.pl.

Kontakt do redakcji: m6@msmenergetyka.pl, 
tel. 600 38 33 34.
Nakład: 19 300.  ISSN 1508-9266.
Redaktor naczelny:  Mariusz Ilnicki.
Artykułów niezamówionych nie zwracamy. 
Redakcja zastrzega sobie prawo do redagowania     
i skracania nadesłanych tekstów.

Za treść reklam, ogłoszeń i artykułów sponsoro- 
wanych redakcja nie odpowiada.       
Następny numer  M6  ukaże  się w ostatnim 
tygodniu sierpnia 2021.
Druk: LOTOS Poligrafia, ul. Wał Miedzeszyński 98, 
04-987 Warszawa.

TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy (Lift 
Service SA): 505 006 520,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel. 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

    Pierwszy numer M6 ukazał się w 1996 roku. Tym samym mija właśnie ćwierć wieku, odkąd 
gazeta towarzyszy mieszkańcom osiedli „Energetyki”. Celem M6 jest zapewnić mieszkańcom 
dostęp do informacji o funkcjonowaniu spółdzielni. Gazeta oczywiście jest darmowa 
 i dostarczana do skrzynek listowych mieszkańców wszystkich osiedli. Do tej pory ukazały się 
134 numery M6 - liczba może niezbyt imponująca, ale M6 cały czas jest dwumiesięcznikiem. 
Imponujący jest za to nakład, odzwierciedlający skalę spółdzielni. Bo, choć niestety  wciąż 
czasem nazywane  jest „gazetką”, to nakład 19 300 egzemplarzy czyni M6 jedną z najwięk- 
szych tego typu gazet wydawanych w Polsce. Dość wspomnieć, że obecnie najpopularniejsza 
gazeta sportowa „Przegląd Sportowy” ma nakład 15 500 egzemplarzy. 
      W M6 staramy się także, aby oprócz funkcji informacyjnej o wydarzeniach na osiedlach                
i działaniu spółdzielni jako całości, znajdować miejsce na edukowanie w zakresie spółdziel- 
czości mieszkaniowej, przedstawianie problemów, prezentację ciekawych rozwiązań, które 
sprawdzone na jednym osiedlu, mogą stać się inspiracją dla innych. Piszemy o ofercie 
kulturalnej i sportowej na osiedlach.
     Historia M6 zaczęła się w 1995 roku, gdy Zbigniew Rossa  -  późniejszy wieloletni redaktor 
naczelny - zaproponował ówczesnemu prezesowi  Janowi Radzikowskiemu powołanie przez 
spółdzielnię własnego pisma. W grudniu 1995 roku przygotowano numer próbny. Regularnie 
M6 ukazuje się od wiosny 1996 roku. Skąd wziął się tytuł?  Jak tłumaczył w setnym numerze 
gazety Zbigniew Rossa, propozycje tytułu były zgłaszane wcześniej m.in. przez rady osiedli, 
a takż̇e indywidualnie. Początkowo gazeta miała się nazywać M5, od potocznego określenia 
mieszkania pięciopokojowego. Za sugestią by dopasować liczbę „pokoi” do liczby osiedli 
MSM „Energetyka” ostatecznie przyjęto tytuł M6. W owym czasie spółdzielnia liczyła bowiem 
sześć osiedli – było to przed wydzieleniem się osiedla Stegny Rożek ze Stegien Północ.
     Jubileusz traktujemy jako okazję i zarazem pretekst do rozwoju. Od następnego numeru 
gazeta urośnie do 20 stron, lifting przejdzie także wygląd, tak by gazeta stała się nowocześ- 
niejsza, jeszcze bardziej przyjazna Czytelnikom i przyjemniejsza w odbiorze.  Dlatego 
będziemy wdzięczni za wszelkie wskazówki i opinie odnośnie tego, co zmienić w M6. Czego 
brakuje, a może i z czego można zrezygnować? Docenimy każde głosy, także  te krytyczne…

Jubileusz M6: 25 lat minęło...  Gdy mieszkańcy MSM 
„Energetyka” dostali 
pierwszy numer M6...

...władze Warszawy podjęły decyzję      
o budowie metra na odcinku Centrum-          
-Młociny, Polacy cieszyli się z literackiej 
nagrody Nobla dla Wisławy Szymbor- 
skiej oraz z uruchomienia pierwszych 
dwóch sieci telefonii komórkowej GSM.
Koncern farmaceutyczny Pfizer 
uzyskał patent na swój najpopularniej- 
szy chyba (aż do wynalezienia 
szczepionki na koronawirusa) produkt, 
czyli viagrę...
O narodzinach niebieskiej pigułki nie 
można było co prawda przeczytać na 
łamach M6, ale były inne, równie cieka- 
we sprawy. W pierwszych numerach 
podjęto ważny temat: wyjaśniano co   
to jest termomodernizacja i jakie mogą 
z tego płynąć korzyści dla mieszkań- 
ców (budynki zaczęto ocieplać kilka lat 
później).  Gazeta z radością donosiła, 
że u zbiegu Sobieskiego i Bonifacego 
(dzisiejsze budynki św. Bonifacego 66, 
68, 70) ma powstać dom handlowy              
i biura  i alarmowała, że teren 
dzisiejszego Parku Dygata ma być 
sprzedany przez miasto...

Redakcja
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mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
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   Zarząd i Rada Nadzorcza pracują, aby głosowanie na piśmie 
uchwał Walnego Zgromadzenia Członków przeprowadzić we 
wrześniu. Decyzja powinna zapaść podczas najbliższego     
plenum Rady Nadzorczej, które odbędzie się 29 czerwca.                          
W tym momencie nikt nie jest w stanie określić terminu 
standardowego spotkania WZCz z pełnym porządkiem.
 
    Głosowanie uchwał z punktu widzenia organizacyjnego będzie przy- 
pominało udział w wyborach, nie zaś Walne Zgromadzenie Członków 
w tradycyjnej formie. Członkowie spółdzielni, którzy zdecydują się 
wziąć udział, otrzymają karty do głosowania z przedstawionymi uch- 
wałami. Będzie można oddać głos za, przeciw lub wstrzymać się od 
głosu. Jeśli wcześniej zapoznamy się z treściami uchwał, to udział w ta- 
kim „walnym” zajmie więc nie więcej niż kwadrans. 
    Przepisy prawa wyszły naprzeciw spółdzielniom mieszkaniowym i od 
strony formalno-prawnej funkcjonowanie MSM „Energetyka” w stanie 
pandemii, który cały czas obowiązuje na terenie Polski, jest zabezpie- 
czone. Nie mniej to już drugi czerwiec bez najważniejszego spotkania 
członków spółdzielni i siłą rzeczy sprawy do załatwienia praktycznie 
się podwoiły. Do podziału są choćby dwie nadwyżki bilansowe za lata 
2019 i 2020 - łącznie blisko 13,5 mln zł.
   Rada Nadzorcza na posiedzeniu w maju pozytywnie zaopiniowała 
projekty uchwał dotyczących roku 2020, które przedstawione byłyby 
do głosowania członkom spółdzielni. Za rok 2019 jest to osiem uchwał 
dotyczących właśnie podziału nadwyżki, sprawozdania finansowego, 
sprawozdania Zarządu z działalności spółdzielni, czy absolutorium 
dla członków Zarządu. To uchwały, co do których członkowie mieli się 
wypowiedzieć podczas głosowania uchwał Walnego zaplanowanego 
na 24 października 2020 roku, a odwołanego ze względu na wprowa- 
dzone obostrzenia związane z narastającą wówczas drugą falą korona- 
wirusa. Kolejne uchwały dotyczyć będą analogicznych kwestii, ale za 
rok 2020 oraz dodatkowo – niezbędne dla dalszego prawidłowego 
działania spółdzielni. W efekcie łącznie może to być ponad 20 uchwał. 
  Głosowanie na piśmie uchwał Walnego nie przewiduje jednak wy- 
borów do Rady Nadzorczej. Wybór członków do kluczowego gremium 
w strukturze spółdzielni zostanie przeprowadzony podczas zwykłego 
WZCz, które zostanie zwołane jak tylko przepisy na to pozwolą. Tak, 
by mieszkańcy i organy spółdzielni miały możliwość zgłaszania kandy- 
datur, a kandydaci szansę na zaprezentowanie się. To bardzo ważne 
zagadnienie, gdyż obecny skład został „zamrożony” po ogłoszeniu 
stanu epidemii w Polsce wiosną zeszłego roku. W rezultacie w 2020 
lub w 2021 roku kończą się kadencje aż 17 członkom Rady Nadzorczej 
Do tego miejsce w Radzie do uzupełnienia po rezygnacji jednej osoby.
   Funkcjonowanie w okolicznościach, gdy dobiega końca kadencja nie- 
których członków, a nie mogą zostać wybrani nowi uregulowane jest         
w tzw. „tarczy antykryzysowej 4.0”. Jeden z jej zapisów przewiduje, że 
gdy kadencja rady nadzorczej lub zarządu spółdzielni mieszkaniowej 
upływa w okresie obowiązywania stanu zagrożenia epidemicznego 
albo stanu epidemii, ulega ona przedłużeniu, ale tylko do dnia zwoła- 
nia pierwszego walnego zgromadzenia spółdzielni. A takie posiedze- 
nie powinno zostać zwołane w ciągu sześciu tygodni od zakończenia 
stanu epidemii lub stanu zagrożenia epidemicznego.
  Obowiązujące ograniczenia nie pozwalają na przeprowadzenie 
zebrań osiedlowych. Rada Nadzorcza, zgodnie z przyjętym porząd- 
kiem obrad, będzie rozważała dokonanie zmiany w regulaminie 
zebrania osiedlowego umożliwiającej w sytuacji krytycznej, jaką jest 
np., brak rady osiedla podjęcie uchwały zebrania osiedlowego w spra- 
wie wyboru rady  na piśmie. Najbardziej brak zebrania doskwiera Steg- 
nom Północ na którym od stycznia zeszłego roku nie ma rady osiedla. 

W ostatnim czasie w podobnej sytuacji znalazło się osiedle Idzikow- 
skiego. - w tym przypadku mieszkańcy zostali pozbawieni reprezenta- 
cji wskutek śmierci jednego z członków Rady Osiedla. Po tym zda- 
rzeniu liczba członków spadła poniżej 12 osób, a takie minimum 
określa Statut MSM „Energetyka”. 
   W przypadku potwierdzenia terminu wrześniowego w następnym 
numerze M6, który ukaże się pod koniec sierpnia, zamieszczone 
zostaną obszerne informacje dotyczące planowanego głosowania 
uchwał Walnego.

JUŻ DWA LATA „ENERGETYKA” FUNKCJONUJE BEZ WALNEGO ZGROMADZENIA CZŁONKÓW. NA RAZIE JEDNAK 
MOWA WYŁĄCZNIE O PISEMNYM GŁOSOWANIU UCHWAŁ - ICH LICZBA MOŻE PRZEKROCZYĆ DWADZIEŚCIA

GŁOSOWANIE UCHWAŁ WALNEGO 
WE WRZEŚNIU?

M.I.

Reklama
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BERNARDYŃSKA
    Rada Osiedla przyjęła w maju sprawozdanie 
z wykonania planu gospodarczego osiedla za 
I kw. 2021 r. oraz bieżącą informację kierow- 
nika o realizacji prac remontowych na terenie 
osiedla. W ramach wsparcia dla najemców z 
powodu ograniczeń wynikających z pande- 
mii, Rada pozytywnie rozpatrzyła trzy z czte- 
rech wniosków o okresowe obniżenie czyn- 
szu. Przyjęto także wstępną informację o pla- 
nowanej modernizacji EC Siekierki (spalanie 
odpadów). Po uzupełnieniu dokumentacji, 
Rada rozpatrzy wniosek w sprawie zbycia 
prawa użytkowania wieczystego gruntu poło- 
żonego w pasie drogowym ulicy Bernardyń- 
skiej na rzecz Miasta st. Warszawy.
    17 maja rozpoczęła się wymiana wodomie- 
rzy w osiedlu. Ostateczny trzeci termin wy- 
miany przypadał na 17-18 czerwca. Zakoń- 
czyła się budowa dwóch altan śmietnikowych 
przy ul. Bernardyńskiej 3 i 5 z wydzieloną 
częścią na gabaryty, oświetleniem LED i elek- 
trozamkiem. W lipcu program budowy altan 
śmietnikowych powinien zostać zakończony. 
Przeprowadzony został częściowy remont 
elewacji pawilonu Bernardyńska 25.
    Mieszkańcy budynku Bernardyńska 13 zde- 
cydowali o zamknięciu zsypu. W najbliższym 
czasie wystąpimy o uzyskanie dotacji na usu- 
nięcie lejów zsypowych zawierających azbest 
dla kilku budynków (Bernardyńska 11, 13             
i 17). Realizacja będzie uzależniona od wyso- 
kości uzyskanej na ten cel dotacji. 
   Osiedle pozyskało dwóch najemców na loka- 
le użytkowe przy Bernardyńskiej 3 i 5 (XIII p.) 
    Osiedle wystąpiło o montaż wyspowych pro- 
gów zwalniających na ulicy Gołkowskiej, a tak- 
że o zabezpieczenie studzienek ciepłowni- 
czych znajdujących w ulicy Bernardyńskiej na 
wysokości budynku nr 5.

IDZIKOWSKIEGO
   Na przełomie maja i czerwca rozpoczęto 
prace w ramach funduszu remontowego. Jest 
to wymiana rur ciepłej i zimnej wody w czte- 
rech budynkach oraz montaż instalacji foto- 
woltaicznej w dziewięciu budynkach.
   Zgodnie z apelem władz miasta oraz dużej 
grupy mieszkańców opóźniono koszenie traw 
pozwalając zakwitnąć licznym kwiatom. 
    W maju Rada Osiedla omawiała sprawy zwią- 
zane z regulacją stanu prawnego gruntów,          
w tym umów dzierżawy na dziesięciocenty- 
metrowe pasy wokół każdego budynku. Rada 
dokonała także analizy pracy kierownictwa 
administracji  osiedla w  kontekście wyników

ankiety badania satysfakcji mieszkańców.
   Osiedle analizuje możliwość maksymalnie 
efektywnego wykorzystania Centralnego Fun- 
duszu Remontowego m.in.  na: zainstalowa- 
nie magazynów energii do ogniw fotowol- 
taicznych; poprawę bezpieczeństwa i dopo- 
sażenie osiedla w kamery; rozszerzenie prac 
wymiany rur.
  Pod koniec maja odbyło się pierwsze po dłu- 
giej przerwie spotkanie w Pracowni Kreatyw- 
nej „I-DZIK”. 12 czerwca zorganizowano im- 
prezę z okazji Dnia Dziecka  (więcej str. 15).
   Rada Nadzorcza 25 maja podjęła decyzję o 
braku możliwości funkcjonowania Rady Osied- 
la, gdyż po śmierci jednego z członków RO 
liczy 11 członków, podczas gdy Statut określa 
minimum na 12 osób.

SADYBA
    W zakres prac będących w realizacji lub pla- 
nowanych w najbliższym czasie wchodzą, 
m.in.: instalacja systemu oddymiania w bu- 
dynkach Bonifacego 87, Konstancińska 7, 
Spalska 2; wymiana instalacji sygnalizacji po- 
żaru w garażu budynku Jaszowiecka 8; wy- 
miana wierzchniej warstwy elewacyjnej na 
budynku Solankowa 4; remont klatek schod- 
wych w budynkach Korczyńska 13, Urle 6; 
wymiana pionów kanalizacji deszczowej w bu- 
dynkach Powsińska 38, 40, Sobieskiego 72A, 
Bonifacego 77. W maju  wykonano system 
monitoringu w budynku Solankowa 6.
  Na osiedlu realizowane jest duże zadanie 
dotyczące oświetlenia zewnętrznego, tj. wy- 
mianę linii kablowej oraz demontaż znisz- 
czonych słupów oświetleniowych i montaż 
nowych słupów przy budynkach Jaszowiecka 
10, 12, 14, przy ścieżce przy ul. Czarnomor- 
skiej i parkingu przy ul. Sobieskiego.
  Kolejne duże prace dotyczą rozbiórki istnie- 
jących i budowy nowych altan śmietnikowych 
dla budynków: Jaszowiecka 1, 3, 5, 7 oraz 
Korczyńska 1, 3, 5 i Jaszowiecka 9, 11, 13, 
oraz rozbudowy altany przy ul. Czarnomor- 
skiej dla budynków Spalska 1, 2, 3, 4, 5, 6           
i Jaszowiecka 4, 6. Z kolei wokół nowo pow- 
stałej altany śmietnikowej przy Jaszowieckiej 
10 administracja wykonała szereg prac doty- 
czących zagospodarowania terenu. W miejsce 
po usuniętej topoli posadzono platan klono- 
listny, a przy altanie zamontowano pergole 
dla specjalnych pnączy - rośliny szybko rosną- 
cej, która w krótkim czasie pokryje całą per- 
golę „zieloną ścianą” przysłaniając budynek 
altany śmietnikowej. Zamontowano system 
nawadniania kropelkowego. Od strony Parku 
Dygata przed altaną posadzono dwie śliwy.
   Oprócz tego dział zieleni w połowie maja 
rozpoczął koszenie na osiedlu od ulic Powsiń- 
skiej i Solankowej. W wolnostojących doni- 
cach zostały posadzone iglaki wieloletnie (tj. 
kosodrzewina, berberys Thunberga, jałowiec 
płożący i trzmielina Fortune’a).

SIELCE
    Utrzymujący się stan pandemii postawił pod 
znakiem zapytania niektóre remonty. Osiedle 

przeprowadziło weryfikację możliwości wy- 
konania dodatkowych pozycji planu remon- 
tów w miejsce rezygnacji z pozycji zgłoszo- 
nych przez RDN. Korekta planu została uch- 
walona przez Radę Osiedla w dniu 29 kwiet- 
nia 2021 r. i polegała na rezygnacji z prac za 
kwotę 820 tys. zł oraz wprowadzeniu nowych 
pozycji za kwotę 875 tys. zł. W czerwcu do- 
konano oceny pracy kierownictwa osiedla za 
2020 r.
   W większych remontów w drugim kwartale 
wykonano:  remont wejścia w budynku Sie- 
lecka 57; wymianę ślusarki wejściowej przy 
Czerniakowskiej 36A; zagospodarowanie te- 
renu wokół altanki śmietnikowej na Dolnej 2A. 
W trakcie są: wymiana poziomów kanalizacji 
w budynkach Dolna 4 i Podchorążych 63/67; 
remont dachu na Łużyckiej 10; remont wej- 
ścia w budynku Stępińska 36/46. Wkrótce 
rozpocznie się remont klatek schodowych  
przy Gierymskiego 5.
  Ogłoszone zostały trzy przetargi na: remont 
dachu w budynku Belwederska 3, remont nad- 
budówek na dachach trzech budynków Czer- 
niakowska 36A, 42 i Zwierzyniecka 3 oraz na 
wymianę poziomów kanalizacji w budynkach 
Zwierzyniecka 3 i Gierymskiego 5. W  maju 
pracownicy działu technicznego wykonali 
coroczne przeglądy budowlane w zasobach 
osiedla.
  Wewnętrzny audyt ISO w zakresie bieżącej 
eksploatacji i bieżącej technicznej obsługi nie- 
ruchomości, zamówień na roboty budowla- 
ne, dostawy i usługi oraz sprzętu kontrolno- 
-pomiarowego ocenił działania administracji 
jako prawidłowe.

STEGNY POŁUDNIE
  Mając na uwadze awaryjność 40-letniej 
instalacji wodociągowej, rozpoczęto ostatni 
etap procesu likwidacji hydroforni i wykona- 
nia nowych przyłączy indywidualnego zasila- 
nia budynków. Trwają prace na budynkach 
Korsykańska 1, 3, 5, 7 oraz Nicejska 1. Jesz- 
cze w tym roku wykonane zostaną przyłącza 
dla budynków Katalońska 1, 3, 5 i 7. 
   Z przeprowadzonych w ostatnim czasie prac, 
należy wymienić: remont komór zsypowych 
kl. I i II w budynku Korsykańska 7 – w budynku 
tym w ostatnim czasie zainstalowano też mo- 
nitoring; przeglądy pięcioletnie w zakresie po- 
miarów instalacji elektrycznych w budynkach 
Egejska 2, 11, Capri 3 i 4; wymianę wind              
w budynkach Maltańska 1 oraz Marsylska 7; 
wymianę oświetlenia na LED w częściach 
wspólnych w budynku przy ul. Bonifacego 68; 
zlikwidowano nadbudówki na budynkach 
Egejska 3, 7 i 8 oraz Capri 2. Ponadto zakoń- 
czyły się roczne okresowe kontrole stanu 
technicznego budynków mieszkalnych, usłu- 
gowych, budowli, placów rekreacyjnych.  Wy- 
niki przeglądów zostały zamieszczone na 
stronie www osiedla w zakładce rady domów- 
-nieruchomości.
   W siedmiu budynkach trwa naprawa drzwi 
przeciwpożarowych (św. Bonifacego 66, 68, 
70 oraz Egejska 15, 17, 17A, 17B), a przy 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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Maltańskiej 6 oraz Egejskiej 6 prowadzona 
jest wymiana instalacji z.w., c.w. i cyrkulacji.
  W ostatnim czasie przeprowadzono dwa 
przetargi: na wykonanie przyłączy wody do 
pięciu budynków (ul. Korsykańską 1, 3, 5, 7         
i Nicejska 1), oraz na wymianę instalacji ga- 
zowej w budynkach przy ul. Maltańskiej 6              
i Sardyńskiej 1. W obu przypadkach wybrano 
wykonawców. 
   W zakresie prac na terenie osiedla, zamon- 
towany został szlaban na ul. Maltańskiej oraz 
przeniesiony wjazd na parking komercyjny. 
Mieszkańcy do połowy czerwca odebrali 308 
pilotów, które otwierają wszystkie szlabany 
na osiedlu. Aby umożliwić wjazd patrolom po- 
licji, administracja przekazała sześć komple- 
tów chipów do szlabanów i klatek w budyn- 
kach.  Zakończyła się modernizacja chodnika 
przy Szkole Integracyjnej, zaś na placach za- 
baw pojawiły się nowe zabawki: zjazd linowy 
(tzw. tyrolka), karuzela i tuba.
   Dział zieleni prowadzi intensywne prace. 
Między innymi posadzono aż 630 sztuk krze- 
wów i bylin do gazonów betonowych, dokona- 
no sporych cięć pielęgnacyjnych koron drzew 
na osiedlu. Skoszone zostały trawniki na pla- 
cach zabaw przy ul. Iberyjskiej i ul. Maltańskiej 
oraz na terenie rekreacyjno-sportowym. Trwa- 
ją cięcia pielęgnacyjne żywopłotów.
   Pod koniec czerwca mieszkańcy osiedla znaj- 
dą w swoich skrzynkach gazetkę podsumo- 
wującą trudny czas izolacji spowodowany 

pandemią. Można będzie zapoznać się, m.in. 
ze sprawozdaniami za lata 2019 i 2020 z dzia- 
łalności Rady Osiedla i administracji.

STEGNY PÓŁNOC
  W wyniku postępowania przetargowego 
wyłoniono wykonawcę na dostawę, wymianę i 
montaż elektronicznych podzielników kosz- 
tów ogrzewania z systemem do odczytu ra- 
diowego. Wymiana obejmie 9 178 podzielni- 
ków w 41 budynkach.
  Administracja przygotowała także doku- 
mentację techniczną planowanego systemu 
altan śmietnikowych i uzyskała zgodę właści- 
cielską miasta. Dokonano także zgłoszenia 
do Wydziału Architektury Dzielnicy Mokotów. 
Kolejnym etapem jest przygotowanie doku- 
mentacji przetargowej na wybór wykonawcy 
altan wraz z ich montażem. Gotowa jest tak- 
że dokumentacja do przetargu na montaż 
otulin rur (izolacji) poziomów instalacji ciep- 
łej wody użytkowej oraz cyrkulacji ciepłej 
wody użytkowej w 25 budynkach.
    Trwają prace związane z wykonaniem moni- 
toringu na zielonym terenie pomiędzy budyn- 
kami przy ul. Batumi 2 a 4. 
   W budynku przy ul. Kaukaskiej 8 rozpocznie 
się remont parteru, zaś w budynku Batumi 6 
w najbliższym czasie rozpocznie się wymiana 
drugiej windy. Przy budynkach Kaukaska 8          
i Czarnomorska 17 planowana jest wymiana 
nawierzchni chodników.

   W związku z rezygnacją dotychczasowego 
najemcy i likwidacją działającego od wielu lat 
w pawilonie przy ul. Soczi 6 sklepu „Mokpol”, 
administracja przeprowadziła postępowanie 
przetargowe dotyczące wyboru nowego na- 
jemcy. W wyniku przeprowadzonych działań 
w których uczestniczyli także członkowie 
Zespołu Rady Nadzorczej ds. osiedla Stegny 
Północ, wybrano nowego najemcę - sieć skle- 
pów spożywczych API Market. Obecnie trwa- 
ją   prace adaptacyjne w lokalu. Docelowo 
otwarty zostanie market spożywczy oferujący 
również zakupy przez Internet. Nowy 
najemca zobowiązał się także do utrzymania 
w lokalu funkcjonującej tam pizzerii.

STEGNY ROŻEK
   Zakończył się remont klatek schodowych 
przy Burgaskiej 3. Trwa remont instalacji elek- 
trycznej przy ul. Neseberskiej 4. Dodatkowo, 
15 czerwca rozpoczęła się wymiana rur zsy- 
powych azbesto-cementowych w dwóch klat- 
kach schodowych w budynku. Na terenie 
osiedla, wzdłuż głównej alei oraz od strony 
ul. Sobieskiego zostały rozstawione gazony 
w których pracownicy administracji posadzili 
begonie.
   W pawilonie handlowo-usługowym przy 
Burgaskiej 2 działa już pizzeria, która oferuje 
również włoskie lody. Dodatkowo w pawilo- 
nie można już korzystać z usług szewca. 

opr. red. na podstawie 
informacji od RO i AO

Reklama
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     Na sytuację w spółdzielni na początku 
tego roku bardziej niż pandemia wpływ 
miała pogoda. Ostrzejsza i dłuższa niż się 
spodziewano zima, opóźniła rozpoczęcie 
części zaplanowanych prac remontowych. 

     W przedstawionej przez Zarząd informacji 
z wykonania zadań gospodarczych w pierw- 
szym kwartale na pierwszy rzut oka może nie- 
pokoić niedobór w obszarze gospodarki za- 
sobami mieszkaniowymi: - 4,02 mln zł. Jest 
to jednak w przeważającej mierze powodo- 
wane rozliczeniami za zużycie energii ciepl- 
nej, które ostatecznie zostaną dokonane          
w czerwcu i wrześniu tego roku. Zadłużenie  
z tego tytułu to 3,6 mln zł, zaś niepokryte 
koszty z działalności eksploatacyjnej w anali- 
zowanym okresie to tylko 417 tys. zł w skali 
całej spółdzielni. 
   Co ważne, dobrze wygląda wynik z pozosta- 
łej działalności gospodarczej - spółdzielnia 
uzyskała przez trzy pierwsze miesiące roku 

kwotę 1,83  mln  zł brutto, co  jest  zgodne  z 
przyjętymi założeniami.
  Mniej niż zakładano wydano na prace re- 
montowe i konserwację. W pierwszym kwar- 
tale zwykle nakłady na remonty są mniejsze 
(pod uwagę do sprawozdania brane są prace 
zakończone i rozliczone), a dodatkowo w tym 
roku nałożyły się na to jeszcze dłuższa i os- 
trzejsza zima oraz pewne ograniczenia doty- 
czące obowiązującego stanu pandemii. Na 
remonty - spośród planowanych na cały rok 
28,96 mln zł - wydano w pierwszym kwartale 
3,64 mln zł, to jest 12 proc. zakładanych na 
cały rok wydatków. W ocenie poszczególnych 
administracji i biura Zarządu, nie stanowi to 
jednak zagrożenia dla realizacji zaplanowa- 
nych działań. Konserwacja kosztowała osied- 
la 1,55 mln złotych (plan na rok 2021 to 7,35 
mln zł).
    W porównaniu do stanu na koniec 2020 ro- 
ku, zmniejszyło się zadłużenie mieszkańców 
zalegających z opłatami. Spadło z poziomu 

5,5 proc. rocznego wymiaru opłat do 4,8 
proc. (7,14 mln zł). I choć w przeważającej 
większości są to zadłużenia krótkotermino- 
we, często wynikające po prostu z opóźnień 
w regulowaniu opłat przez mieszkańców, to 
uwagę zwraca fakt, że na koniec pierwszego 
kwartału tego roku prowadzonych było aż 36 
postępowań komorniczych zmierzających 
do licytacji lokali - sytuacje takie mają miejsce 
na każdym osiedlu, a najwięcej - odpowied- 
nio 13 i 12 spraw, dotyczy Stegien Południe 
oraz  Sadyby.
  Wskutek spłaty pożyczek i jednocześnie 
mniejszego niż w przeszłości zainteresowa- 
nia nowymi pożyczkami, Centralny Fundusz 
Remontowy przekroczył 50 mln zł - na koniec 
marca saldo wyniosło dokładnie 50,93 mln 
zł. Zaangażowanie CFR w doraźne wsparcie 
dla osiedli na koniec pierwszego kwartału 
wyniosło 6,75 mln zł, zaś przejściowe finan- 
sowanie środków trwałych - głównie nowa 
inwestycja - 6,85 mln zł.

M6.

ZIMA I PANDEMIA OPÓŹNIŁY START REMONTÓW

SYTUACJA SPÓŁDZIELNI PO PIERWSZYM KWARTALE 2021

      W maju Rada Nadzorcza zapoznała się z sytuacją spółdzielni 
po pierwszym kwartale, przyjęto też przygotowane przez        
Zarząd wytyczne do wieloletniego planu remontów. Rada 
prowadzi też przygotowania do głosowania uchwał Walnego, 
które mogłoby się odbyć we wrześniu. 

    Na plenarnym posiedzeniu - odbywają się cały czas jeszcze w for- 
mie wideokonferencji - przyjęta została informacja o sprawozdaniu 
z działalności MSM „Energetyka” w pierwszym kwartale tego roku. 
Szczegółowo opisujemy je powyżej. Jak co miesiąc, członkowie Rady 
zapoznali się z uchwałami rad osiedli - w maju były to dwie uchwały 
z osiedli Sadyba i Sielce i obie dotyczyły korekty planu gospodar- 
czego na ten rok. O ile na Sielcach zwiększono minimalnie plano- 
waną na remonty kwotę, to w przypadku Sadyby nakłady na prace 
remontowe zostały zmniejszone o 1,7 mln zł. Efektem tych zmian 
była konieczność korekty planu gospodarczego całej spółdzielni na 
rok 2021 - odpowiednią uchwałę przygotował Zarząd i została ona 
przyjęta przez Radę Nadzorczą. 
    Zarząd przedstawił wytyczne do opracowania wieloletniego planu 
remontów zasobów mieszkaniowych spółdzielni na lata 2022-         
-2026. Docelowo plan zostanie sporządzony na podstawie planów 
przygotowanych przez poszczególne osiedla i przyjęty w 2022 roku. 
O pracach nad planem przeczytać można na stronie 7. 
  Zarząd przedłożył także członkom Rady informację dotyczącą 
możliwości zakupu działki na osiedlu Sielce. Chodzi o teren sąsia- 
dujący z planowaną inwestycją W-20 w rogu ulicy Czerniakowskiej      
i alei Polski Walczącej. Właściciele tego terenu sprzeciwiają się 
inwestycji, co skutkuje opóźnieniem w rozpoczęciu zaplanowanej 
budowy. 
   Długą dyskusję podczas spotkania wywołała ocena sytuacji na 
osiedlu Idzikowskiego. Wskutek śmierci jednego z członków Rady 

Osiedla Idzikowskiego, jej liczebność spadła poniżej określonego w Sta- 
tucie spółdzielni minimum dwunastu osób. W związku z tym Rada Nad- 
zorcza podjęła decyzję o braku możliwości funkcjonowania tego gre- 
mium. Na chwilę obecną brak jest jednak decyzji, kiedy zebranie mogło- 
by zostać przeprowadzone.
  Rada Nadzorcza pracuje nad przygotowaniami do głosowania na  
piśmie uchwał Walnego Zgromadzenia Członków - wiążąca decyzja od- 
nośnie terminu może zostać podjęta przez RN na czerwcowym plenum 
zaplanowanym na 29 czerwca. W tym celu na majowym plenum przyjęte 
zostały propo- zycje porządku obrad głosowania i treści uchwał, które 
byłyby przedsta- wione do głosowania. Jednocześnie Rada finalizuje 
prace nad sprawo- zdaniem ze swojej działalności za okres ostatnich 12 
miesięcy. Finalna wersja może zostać przyjęta na czerwcowym posiedze- 
niu plenum. 
   Uchwały podejmowane przez RN można znaleźć na stronie interneto- 
wej w zakładce Rada Nadzorcza. Protokoły z posiedzeń publikowane są 
sukcesywnie po ich zatwierdzeniu.

red.
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   Trwają prace nad przygotowaniem wieloletniego planu remontów 
zasobów mieszkaniowych spółdzielni na lata 2022-2026. Celem    
planu będzie określenie zakresu kluczowych prac do realizacji           
przez najbliższe pięć lat. Opracowanie nowych wytycznych jest 
niezbędne, gdyż poprzedni dokument obowiązywał do 2020 roku. 

  Założenia do planu przyjęła Rada Nadzorcza. Odpowiadają one na współ- 
czesne wyzwania przed jakimi stoi spółdzielnia, dlatego jako cel wskazano 
zmniejszenie zapotrzebowania na energię o 10 proc. i obniżenie zużycia 
wody technicznej o co najmniej 20 proc. Ważną rolę odegra też poprawa 
wyglądu budynków. Dodatkowo przy remontach administracje w porozu- 
mieniu z mieszkańcami będą zobowiązane stosować nowoczesne technolo- 
gie oraz wprowadzać działania innowacyjne i proekologiczne, jak foto- 
woltaika, rozwiązania poprawiające efektywność energetyczną budynków, 
rewitalizacją ocieplenia,  czy gromadzenia deszczówki. Głównym źródłem 
finansowania prac pozostaną odpisy na fundusz remontowy, wsparciem 
ma być  Centralny  Fundusz  Remontowy. 
   Elementy te są, m.in. pochodną wyników konsultacji przeprowadzonych 
na początku tego roku z komisjami technicznymi rad osiedli. To właśnie sta- 
nowiska wszystkich rad osiedli spowodowały zmianę perspektywy czasowej 
planu - pierwotnie miał obejmować okres do 2030 roku, jednak rady zasuge- 
rowały, aby był maksymalnie pięcioletni. Obecnie Zarząd rozpoczął pracę 
nad dokumentem, ale ważnym elementem jego powstania będą konsulta- 
cje z mieszkańcami poprzez rady domów-nieruchomości. 
    - Administracje mają za zadanie przygotować bazy danych będące spisem 
remontów do realizacji w perspektywie pięciu lat. Listy powstają na podsta- 
wie wykonanych przeglądów budowlanych. Z kolei Zarząd obecnie tworzy 
wzory dokumentów, tak by całość materiałów przekazanych przez poszcze- 
gólne administracje była spójna w skali wszystkich osiedli. Dla osiedli, Za- 
rządu i Rady Nadzorczej to jeszcze miesiące pracy zanim będziemy mieli 
gotowy cały plan - mówi Grzegorz Engelbrecht, członek Zarządu ds. gospo- 
darki zasobami mieszkaniowymi. 
    Na całościowy plan składać się będzie również część dotycząca remontów 
terenów osiedlowych. Z przyjętych założeń wynika, że wysokość rocznego 
odpisu na ten cel nie może przekroczyć 15 proc. łącznych odpisów remon- 
towych. Jako jeden z głównych celów w tym obszarze wskazano poprawę 
stanu technicznego pawilonów handlowych.  
  Rocznie spółdzielnia przeznacza na remonty średnio 25-30 mln zł. Pięcio- 
letni plan remontów będzie więc dokumentem, w którym zdefiniowana ska- 
la nakładów na remonty sięgnie kwoty 125-150 mln zł. 

M.I.

KONIEC STANU ZAWIESZENIA 
DLA SPÓŁDZIELCÓW 
Z EKSPEKTATYWĄ... 

   18 czerwca - tego dnia z porządku prawnego został 
usunięty artykuł 4 ustawy z 2017 roku nowelizującej 
przepisy dotyczące spółdzielni mieszkaniowych. To du- 
ża ulga dla osób mieszkających na gruntach o nieuregulo- 
wanym stanie prawnym.
   Kontrowersyjny przepis wszedł w życie 9 września 
2017 r. Zgodnie z nim, członkostwo w spółdzielniach 
stracili z mocy prawa wszyscy, którym nie przysługuje: 
spółdzielcze lokatorskie lub własnościowe prawo do lo- 
kalu mieszkalnego, prawo własności lub roszczenie o 
ustanowienie prawa odrębnej własności lokalu lub spół- 
dzielczego lokatorskiego prawa do lokalu. Okazało się, 
że takie sformułowanie przepisu odbiera członkostwo 
posiadaczom własnościowych mieszkań w budynkach 
położonych na gruncie, do którego spółdzielni nie przy- 
sługuje tytuł prawny. Takim mieszkańcom przysługuje 
bowiem roszczenie, tzw. ekspektatywa, spółdzielczego 
własnościowego prawa do lokalu.  W skali kraju liczbę 
osób, którym przepis ten odbierał prawo członkostwa    
w spółdzielni szacowano na pół miliona. W samej „Ener- 
getyce” dotyczył mieszkańców 4400 lokali ze Stegien 
Północ i Idzikowskiego oraz pojedynczych nieruchomo- 
ści na innych osiedlach. 
   Przepis zaskarżył Rzecznik Praw Obywatelskich, a w 
czerwcu 2020 roku zakwestionował go Trybunał Konsty- 
tucyjny. Jednocześnie wyznaczył aż rok, na jego wejście 
w życie. Ten długi termin miał w ocenie Trybunału za- 
pobiec jeszcze większemu chaosowi, a w tym czasie 
ustawodawcy mieli uporządkować przepisy. Nic takiego 
jednak nie miało miejsca. Prace legislacyjne są na wczes- 
nym etapie. 
  - Aktualnie trwają prace na poziomie rządowym i pro- 
jekt nowelizacji ustawy prawdopodobnie zostanie skiero- 
wany do Sejmu w III lub IV kwartale tego roku. W pro- 
jekcie planowane są, m.in., zapisy mające na celu ochro- 
nę praw nabytych i  przyznanie z mocy prawa członko- 
stwa osobom, z którymi spółdzielnia zawarła umowę         
o ustanowienie spółdzielczego prawa do lokalu, jeżeli 
lokal znajduje się na gruncie o nieuregulowanym stanie 
prawnym - mówi Krystyna Śmigielska, przewodnicząca 
Komisji ds. Terenowo-Prawnych Rady Nadzorczej.

Zarząd pracuje nad planem 
remontów do 2026

... ALE NADCIĄGA PRZEPIS, KTÓRY MOŻE ROZSADZIĆ SPÓŁDZIELNIE?
     Zakończyły się konsultacje publiczne projektu zmiany ustawy o spółdzielniach mieszkaniowych. Zaprezentowany przez Ministerstwo 
Rozwoju Pracy i Technologii projekt, oprócz opisywanych w M6 propozycji jak kadencyjność zarządów wybieranych przez WZCz, zaskoczył 
jednym przepisem, którego przyjęcie może mieć opłakane skutki dla spółdzielni, choć intencje zdają się być słuszne.
    Jak wynika z projektu nowelizacji, przedstawiciel spółdzielni mieszkaniowej nie będzie mógł odmówić członkowi wglądu do umów 
zawieranych z osobami trzecimi. Obecnie pracownik może odmówić  powołując się na to, że narusza to prawa tych osób lub jeżeli istnieje 
uzasadniona obawa, że członek wykorzysta pozyskane informacje w celach sprzecznych z interesem spółdzielni. Nie jest to oczywiście 
decyzja ostateczna - jeśli spółdzielnia odmówi, można złożyć wniosek do sądu rejestrowego o zobowiązanie spółdzielni do ich udostępnie- 
nia. Dlaczego spółdzielnia może odmawiać takich informacji? Na przykład w wypadku umowy z wykonawcami usług, inwestycji, czy innymi 
firmami świadczącymi przeróżne usługi na rzecz spółdzielni i mieszkańców. 
     Spółdzielnie mieszkaniowe, którym wtóruje większość ekspertów, twierdzą, że to może odciąć spółdzielnie od podwykonawców i sparali- 
żować funkcjonowanie. Po wejściu przepisów w życie, trudno będzie zawrzeć jakąkolwiek umowę z zewnętrzną firmą, czy to na usługi IT, 
czy budowę nowego budynku, skoro bardzo łatwo szczegółowe warunki świadczenia tych usług będzie mógł poznać praktycznie każdy,          
w tym konkurencja za pośrednictwem np. „zaprzyjaźnionego” mieszkańca. Nie można wszak wykluczyć, że znaleźliby się chętni do 
handlowania zawartością takich umów...
   Aktualnie ministerstwo analizuje stanowiska zgłoszone w ramach konsultacji publicznych. opr. red.
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  Średnia ocena ogólnego poziomu zadowole- 
nia, badanego w skali 1-4 (1 - zdecydowanie 
niezadowolony do 4 - zdecydowanie zadowo- 
lony) wyniosła w obecnej edycji badania 3,22 
pkt. i jest to najwyższa nota wystawiona „Ener- 
getyce” przez mieszkańców w historii bada- 
nia (3,20 przed rokiem, 2018 - 3,16; 2017               
i 2018 - 3,18; 2016 - 3,15; 2014 - 3,09). Naj- 
lepiej ocenianym osiedlem drugi rok z rzędu 
jest osiedle Idzikowskiego, na podium znalaz- 
ły się jeszcze ex aeqou Sielce (podobnie jak 
przed rokiem) i Bernardyńska. Ranking zamy- 
kają Sadyba i Stegny Północ, które jako jedyne 
nie poprawiły ocen sprzed roku. Pozostałe 

pięć osiedli uzyskało lepszy wynik niż w 2020 
roku i, co warte odnotowania, w przypadku 
wszystkich tych osiedli są to oceny najwyższe 
w historii badania prowadzonego od 2011 
roku (z przerwą w 2012 roku).
  W przeprowadzonym już po raz dziesiąty 
badaniu, tradycyjnie pytania dotyczyły pięciu 
obszarów: obsługa mieszkańców przez admi- 
nistrację osiedla; rozliczenia i opłaty; porzą- 
dek; remonty; informowanie i prowadzenie 
zebrań. Oceniono również ogólny poziom za- 
dowolenia mieszkańców osiedli. W bieżącym 
badaniu w obszarze „obsługa mieszkańców” 
dodano pytanie o działania związane z ochro- 
ną mieszkańców w związku z COVID-19 za- 
miast pytania o formę prowadzenia zebrań. 
Trzech na czterech ankietowanych pozytyw- 
nie oceniło aktywność administracji w tym 

obszarze, jedynie co jedenasty wyraził nega- 
tywne zdanie. 
   W badaniu konsekwentnie lepsze noty swoim 
administracjom wystawiają osiedla małe.              
W tym roku zwraca uwagę istotna poprawa 
wyników na osiedlach Bernardyńska i Idzikow- 
skiego. Ale także wynik administracji osiedla 
Sielce dowodzi znacznych postępów w popra- 
wie jakości obsługi i zadowolenia mieszkań- 
ców. Z kolei nastroje mieszkańców osiedli 
Sadyba i Stegny Północ pozostają na tym 
samym niskim poziomie. Praktycznie bez 
zmian jest średni poziom zadowolenia na 
osiedlach Stegny Południe i Stegny Rożek.

   Autorzy badania wskazują, że największy 
wpływ na ogólny poziom zadowolenia miesz- 
kańców ma obsługa mieszkańców, a dokład- 
niej profesjonalne i terminowe wykonywanie 
zadań, uprzejmość pracowników oraz łatwe 
nawiązywanie kontaktu z administracją w ra- 
zie pilnej sprawy. W tym roku na znaczeniu 
zyskał też obszar dotyczący informowania. 
  Od lat, niezmiennie najwyżej mieszkańcy 
oceniają dbałość administracji o porządek,             
a postrzegający swoje administracje negatyw- 
nie stanowią w tym obszarze rzadkość. 
Udział zadowolonych z porządku w budynku  
i na osiedlu wyniósł odpowiednio 92 i 93 
proc. Przy czym w porównaniu do zeszłorocz- 
nego badania zaobserwowano zwiększenie 
udziału „zdecydowanie zadowolonych” o 3-4 
punkty procentowe wobec spadku udziału 

niezadowolonych. Na drugim biegunie znaj- 
dują się rozliczenia, choć i w tym wypadku od- 
notowano poprawę: ocena wysokości opłat 
eksploatacyjnych wypadła lepiej niż przed 
rokiem (wzrost o 5 punktów procentowych 
udziału wskazań pozytywnych, przy spadku 
wskazań negatywnych o 1 punkt procentowy). 
Newralgiczne pytanie o konkurencyjność 
opłat względem innych spółdzielni na terenie 
Mokotowa odnotowało najwyższą ocenę w hi- 
storii badania. Odnotować trzeba jednak, że 
ankiety przeprowadzono przed wprowadze- 
niem nowego systemu naliczania opłat za 
odpady, który dla większości oznacza spore 
podwyżki. I choć jest to opłata niezależna od 
spółdzielni, która w przypadku śmieci jest je- 
dynie pośrednikiem i swego rodzaju poborcą 
opłaty na rzecz miasta, to można oczekiwać, 
że miałoby to wpływ na decyzję ankietowa- 
nych. 
  W wyniku badania uzyskano 939 wypełnio- 
nych kwestionariuszy, co oznacza spadek             
w porównaniu do poprzedniej edycji badania 
o blisko 15 proc - w 2020 r. uzyskano 1141 
kwestionariuszy. Przeprowadzający badanie 
jako główną przyczynę wskazują w tym za- 
kresie stan epidemii i ograniczoną chęć miesz- 
kańców do zwrotu ankiet, jednak należy 
zauważyć, że w 2019 roku ankiety wypełniło 
aż 1417 osób. Ważne jednak, że cały czas 
liczba zwróconych kwestionariuszy pozwala 
na wiarygodną ocenę i w skali spółdzielni, i na 
poszczególnych osiedlach. W badaniu udział 
wziął bowiem niemal co dwudziesty posia- 
dacz mieszkania na terenie „Energetyki”. 
  Badanie zostało przeprowadzone wśród wy- 
losowanej grupy mieszkańców. Losowanie 
miało miejsce z udziałem przedstawicieli Ra- 
dy Nadzorczej i pracowników biura Zarządu. 
Ankieta jest anonimowa, zaś wybór miesz- 
kańców do których trafią kwestionariusze 
niezmiennie polega na losowaniu dla każdej 
spośród 260 nieruchomości z zasobów MSM 
„Energetyka” określonej cyfry. Ankiety trafiają 
do wszystkich lokali z daną cyfrą, np. jeśli  dla 
danego budynku wylosowano 4, to kwestio- 
nariusze zostały dostarczane do lokali 4, 14, 
24, 34, 44, itd. Za dostarczenie i odbiór ankiet 
odpowiadali pracownicy administracji osiedli, 
następnie przekazane one zostały do firmy 
realizującej badanie, które opracowała wyniki 
i rekomendacje. Oprócz zbiorczego podsu- 
mowania, każda z administracji osiedla otrzy- 
mała obszerną analizę wyników dotyczącą 
wyłącznie danego osiedla. 
  Obszerny materiał o wynikach ankiety oraz 
dużą liczbą tabel z wynikami znajduje się na 
stronie internetowej spółdzielni w „Aktualno- 
ściach”. 

SPÓŁDZIELNIA ZDAŁA EGZAMIN Z PANDEMII - WYSOKA OCENA OD MIESZKAŃCÓW

Badanie satysfakcji: „Energetyka” z najwyższą oceną 
w historii badania

    W dziesiątym już badaniu satysfakcji z działalności spółdzielni mieszkańcy 
wystawili „Energetyce” najwyższą notę w historii badania. Jeśli zaś chodzi  
o poszczególne osiedla, najlepiej ocenianymi administracjami są w tym roku 
Idzikowskiego, Sielce i Bernardyńska.

Mariusz Ilnicki

Źródło: „Badanie satysfakcji mieszkańców osiedli spółdzielni MSM Energetyka”,2021,  Biz4You.

Średnie ocen (skala od 1 do 5) na poszczególnych osiedlach 
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   Spółdzielnia mieszkaniowa z definicji służy do zaspokajania po- 
trzeb mieszkaniowych poprzez dostarczanie jej członkom i ich 
rodzinom lokali mieszkalnych i innych. Ale co to właściwie znaczy? 
Spółdzielni mieszkaniowych mamy w Polsce ponad 3500 i mieszka 
w nich około 15 mln Polaków. Tymczasem definicja spółdzielni 
mieszkaniowej w  Wikipedii liczy… trzy zdania. W M6 będziemy 
starali się wyjaśnić w prosty sposób zasady funkcjonowania 
spółdzielni mieszkaniowej i jej organów, prawa, ale i obowiązki 
członków. W szczególności intencją cyklu będzie pokazanie 
praktycznego wymiaru życia w spółdzielni mieszkaniowej.

   Opłaty to z pewnością najgorętszy temat dla mieszkańców spół-
dzielni. Trudno się temu dziwić, gdyż najczęściej jest to jedna            
z najwyższych, o ile nie najwyższa pozycja w domowym budżecie. 
W przeprowadzanym co roku badaniu satysfakcji mieszkańców z 
działalności spółdzielni, zagadnienie dotyczące opłat praktycznie 
niezmiennie otrzymuje  jedną z najniższych ocen. Wraz z wprowa- 
dzeniem przez miasto nowego systemu naliczania opłat za odpa- 
dy komunalne, opłaty wzrosły - czasem w diametralny sposób. W 
ramach cyklu o zasadach działania spółdzielni postanowiliśmy się 
przyjrzeć bliżej opłatom za mieszkanie. 
  Na początek trzeba ustalić jedno: mieszkańcy spółdzielni nie 
płacą czynszu. Czynsz to według kodeksu cywilnego kwota, jaką 
wynajmujący zobowiązuje się płacić właścicielowi lokalu za prawo 
do korzystania z niego. Zatem płacą go ci, którzy wynajmują pokój, 
mieszkanie, biuro, sklep itp. Spółdzielcy - niezależnie od tego, czy 
mają lokatorskie, czy własnościowe prawo do swego „M”, nie płacą 
więc czynszu, tylko opłaty eksploatacyjne. 
   Zasadniczo opłaty za mieszkanie dzielą się na dwie części: zależ- 
ne od spółdzielni i niezależne od spółdzielni. Druga linia podziału 
to eksploatacja i utrzymanie w częściach przypadających na nasz 
lokal i eksploatacja i utrzymanie nieruchomości stanowiących mie- 
nie spółdzielni, czyli związanymi z terenami osiedli - w przypadku 
„Energetyki” dość rozległymi. 
  Spółdzielnia planowała, że w 2021 roku, średnio dla wszystkich 
osiedli, opłata za mkw lokalu wyniesie 12,41 zł miesięcznie. To 
wzrost z 11,19 zł/mkw w zeszłym roku. Najniższa kwota jest na 
Stegnach Południe - 11,88 zł/mkw, najdrożej jest na Rożku - 14,36 
zł/mkw. W większym stopniu wzrosły opłaty niezależne od spół- 
dzielni. Udział kosztów niezależnych wzrósł z 52 proc. do 56 proc. 
Tym samym udział kosztów zależnych stanowi obecnie w struk- 
turze opłat 44 proc. Zwykle mniejszy jest na dużych osiedlach, 
najniższy obecnie jest na Stegnach Południe - 39 proc., większy na 
osiedlach małych, na których mniej osób „składa” się na całość 
kosztów - najwyższy udział ma aktualnie osiedle Idzikowskiego - 
51 proc.
   W przypadku opłat niezależnych, „Energetyka” pełni właściwie 
rolę pośrednika. Pobiera od mieszkańców opłaty, które są przeka- 
zywane dalej, do podmiotów świadczących określone usługi. To 
przede wszystkim koszty centralnego ogrzewania, podgrzania wo- 
dy, samej wody i ścieków, odbioru odpadów, energii elektrycznej 
do oświetlenia klatek schodowych, czy podatku od nieruchomości. 
   W przypadku opłat zależnych od spółdzielni dwie główne składo- 
we to eksploatacja i odpis na fundusz remontowy. Szczególnie ten 
pierwszy element jest wart przybliżenia i wyjaśnienia, jest bowiem 
dość pojemny. Na eksploatację składają się: koszty całorocznego 
utrzymania czystości i porządku nieruchomości; koszty ubezpie- 
czenia zasobów mieszkaniowych; okresowe przeglądy techniczne 
budynków przewidziane w Prawie budowlanym; koszty związane     
z bieżącą konserwacją części wspólnych nieruchomości (oświetle- 
nie, szyby, drzwi wejściowe); koszty związane z utrzymaniem zie- 

leni (np. prześwietlanie drzew, wycinka, zakup drzew, krzewów 
tzw. klomby, ogródki); zakupy materiałów (piasek, sól, materiały 
biurowe, materiały bhp), utrzymanie lokali Zarządu i poszczegól- 
nych administracji oraz koszty zarządzania ogólnego (m.in. wyna- 
grodzenia, media, telefon, internet). Podstawą ustalania stawki 
opłat za eksploatację i utrzymanie nieruchomości jest plan gospo- 
darczy spółdzielni uchwalany przez Radę Nadzorczą, a sporządza- 
ny w oparciu o koszty poniesione i przewidywane w danym roku 
obrachunkowym. 
   W spółdzielni mieszkaniowej opłaty wiążą się także z terenami 
osiedlowymi. Spółdzielcy ponoszą koszty utrzymania całej infra- 
struktury: ulic osiedlowych, chodników, parkingów, placów zabaw, 
parków.  Płacą również za remonty i konserwację, bieżące utrzyma- 
nie, na przykład za wodę do podlewania trawników, jak i płacą za 
obciążenia podatkami: od nieruchomości i wieczystego użytkowa- 
nia. Dla przykładu: kwota zarezerwowana w budżecie spółdzielni 
na ten rok na opłatę z tytułu wieczystego użytkowania gruntów 
wspólnych to ponad 6 mln zł.  
   W przeważającej większości budynki w „Energetyce” liczą 30-50 
lat. To powoduje, że z jednej strony niezbędne są remonty na które 
odkłada się poprzez odpis na fundusz remontowy, z drugiej zaś 
spore są wydatki związane z bieżącą konserwacją. Na remonty cała 
spółdzielnia wydaje około 30 mln zł każdego roku, konserwacja 
pochłania kolejne 7-8 mln zł. Odpisy remontowe są zróżnicowane, 
gdyż zależą od potrzeb danego budynku i planów remontowych. 
Nie można bowiem odkładać środków na funduszu remontowym 
bez zdefiniowania celu. Znowu posłużmy się przykładem sprzed 
kilku miesięcy: Rada Nadzorcza zatwierdziła wniosek o pożyczkę    
z Centralnego Funduszu Remontowego dla mieszkańców budynku 
przy Kaukaskiej 5 na Stegnach Północ. Do wymiany są stare, alumi- 
niowe wewnętrzne linie zasilające (tzw. WLZ). W budynku jest 65 
mieszkań, a koszt prac to aż 300 tys. zł. Mieszkańcy na zebraniu 
domowym zdecydowali o remoncie, jednocześnie podnosząc od- 
pis na fundusz remontowy o 30 gr do 2,31 zł/mkw. To umożliwi 
spłatę zaciągniętej z CFR pożyczki w ciągu 5 lat. Jednocześnie po- 
woduje to, że fundusz remontowy dla posiadacza 39-metrowego 
mieszkania (to średnia dla budynku) to 90 zł  miesięcznie. 
    Z podziałem opłat na zależne i niezależne od spółdzielni wiążą 
się też terminy, w których jest obowiązek powiadomić mieszkań- 
ców o zmianie wysokości opłat. Każda zmiana wysokości opłat mu- 
si być uzasadniona pisemnie przez spółdzielnię, a informacja musi 
dotrzeć do mieszkańców co najmniej na trzy miesiące przed wej- 
ściem zmiany w życie. Jeśli podwyżka dotyczy kosztów niezależ- 
nych od spółdzielni, zawiadomienie powinno trafić do nas co naj- 
mniej 14 dni przed terminem wnoszenia opłat.
   Każdy mieszkaniec ma prawo kwestionowania zasadności zmia- 
ny wysokości opłat na drodze sądowej. Dokonać tego mogą za- 
równo członkowie spółdzielni, jak i osoby nimi niebędące, którym 
przysługują własnościowe prawa do lokali, oraz właściciele wyodręb- 
nionego prawa do lokalu niebędący członkami spółdzielni.
   Na koniec warto pamiętać, że spółdzielnia nie zarabia na swoich 
mieszkańcach. To znaczy na opłatach za eksploatację nie ma żad- 
nej marży, nie wypracowuje się z tego zysku. Spółdzielnia mieszka- 
niowa może zarabiać, ale nie na swoich członkach, ale dla swoich 
członków. W „Energetyce” to głównie zysk wypracowany z wynajmu 
lokali użytkowych.  Przychody i koszty z tego obszaru tworzą jed- 
nak osobny bilans i działalność ta jest objęta podatkiem dochodo- 
wym. Ostatecznie zysk spółdzielni wraca do spółdzielców w ten 
sposób, że obciążenia są pomniejszane o wypracowane przez 
spółdzielnię pożytki z prowadzonej działalności gospodarczej.

WARTO WIEDZIEĆ. SPÓŁDZIELCZOŚĆ MIESZKANIOWA W PRAKTYCE I NA PRZYKŁADACH

ZA CO PŁACIMY?
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     Choć polityka segregowania odpadów        
w Polsce, a właściwie ciągłe jej zmiany, 
mogą irytować, to trzeba mieć na uwadze, 
że jesteśmy na początku drogi selektywnej 
zbiórki śmieci. Mieszkańcom krajów 
zachodniej Europy, czy Japonii kilka dekad 
zajęło wypracowanie systemu pozwalają- 
cego im minimalizować ilość śmieci, które 
nie są wykorzystywane lub przetwarzane. 
Pewne jest, że nie ma jednego, uniwersal- 
nego rozwiązania odpowiadającego 
mieszkańcom na całym globie. 

  Śmieci to obecnie jeden z ważniejszych pro- 
blemów świata. Ale sposób postępowania          
z nimi jest bardzo zróżnicowany. Japończycy 
już w X wieku zbierali makulaturę, w wielu 
krajach Afryki i Azji do dziś główną metodą 
pozbycia się odpadów jest ich wyrzucenie do 
rzeki lub morza. W Polsce selektywna zbiórka 
odpadów i ich zagospodarowanie ma stosun- 
kowo krótką historię, ale w samej Warszawie 
zdążyliśmy „przerobić” już trzy metody nali- 
czania opłat za odbiór śmieci. A jak to robią 
inni? 

Skrupulatnie jak w Japonii
   Jeśli denerwujesz się wyrzucając odpady do 
pięciu różnych pojemników, ciesz się, że nie 
mieszkasz w japońskim miasteczku Kami- 
katsu. Mieszkańcy muszą samodzielnie se- 
gregować śmieci, które podzielono aż na… 
45 kategorii. Ale to nie wszystko - w mia- 
steczku zrezygnowano ze śmieciarek, a od- 
pady trzeba samemu zawieźć do punktu re- 
cyklingu, gdzie wykwalifikowany pracownik 
sprawdza poprawność segregacji. Za błędne 
segregowanie naliczane są kary. W efekcie w 
2020 roku miasteczko praktycznie przestało 
wytwarzać śmieci, które nie dają się dalej za- 
gospodarować. Kamikatsu to jednak bardziej 
eksperyment i atrakcja turystyczna. To miej- 
scowość mniejsza od osiedla Idzikowskiego      
i działanie takie jest trudne do wyobrażenia  
w dużych skupiskach ludzi i przemysłu. 
   Ale Japonia może być wzorem także dla me- 
tropolii. Agresywną politykę śmieciową ma 
stolica Tokio. Każdy z jej mieszkańców - a jest 
ich ponad 9,2 mln - otrzymał książeczkę,        
w której wyjaśniono jak postępować z 518 
różnymi przedmiotami, które trafiają do ko- 
szy. Są wśród nich np.: szminka, różne typy 
pudełek, garnki i pokrywki podzielone we- 
dług rozmiarów, a  nawet skarpetki, których 
dalszy los zależy od tego, czy są uprane czy 
przetarte. Zasadniczo szczegółowy system 
zależy od regionu, ale wszędzie jest to bar- 
dzo skrupulatne - przewodnik dla mieszkań- 
ców miasta Niihama liczy 42 strony. Dla przy- 
kładu, jeden z systemów wymaga segregacji 

na następujące frakcje: nadające się do spale- 
nia, nienadające się do spalenia, papier, pla- 
stik, butelki PET, puszki, styropian, gazety, 
kartony, butelki szklane i baterie. W tym sy- 
stemie baterie są odbierane… raz na rok. Cie- 
kawy jest sposób na odbiór gabarytów. Odbie- 
rane są dwa razy do roku, ale tylko te oklejone 
specjalnymi naklejkami, które trzeba kupić. 
Podobnie jak worki na odpady. Śmieci w wor- 
kach spoza systemu są zwracane. Ma to miej- 
sce sporadycznie, bo obecnie w Kraju Kwitną- 
cej Wiśni segregowanie odpadów to już kwe- 
stia dobrego tonu i   edukacji obywatelskiej. 
Nie stało się to od razu - edukację w sprawach 
recyklingu zaczęto tam w latach siedemdzie- 
siątych ubiegłego wieku. Tymi, którzy jednak 
chcieliby kombinować zajmują się patrole 
ekologiczne. Takie roz- 
wiązanie jest w Jokoha- 
mie. Patrole tropią tych, 
którzy porzucają pry- 
watne śmieci w parkach, 
publicznych kontene- 
rach lub nie segregują 
odpadów. Wystawiają 
grzywny, a w skrajnych 
przypadkach dochodzi 
do eksmisji dokonywa- 
nych przez wspólnoty 
nieżyczące sobie śmie- 
cących sąsiadów.

Tanio jak w Hiszpanii
    Jak łatwo się domyślić, 
nieco łagodniej niż Japoń- 
czycy do tematu podchodzą Hiszpanie. Sys- 
tem selektywnej zbiórki jest tam zbliżony do 
polskiego, choć o szczegółach decyduje się 
regionalnie. Hiszpanie swoje śmieci wyrzuca- 
ją do pojemników: żółtego (głównie plastiko- 
we butelki i puszki), zielonego (szkło), nie- 
bieskiego (papier) i szarego (pozostałe). Cza- 
sem jest jeszcze kontener brązowy do które- 
go należy wyrzucać, to co w Polsce do śmiet- 
nika „bio”, ale też resztki zwierzęce i zużyte 
ręczniki kuchenne czy chusteczki. Sam wy- 
wóz śmieci jest regulowany na poziomie gmi- 
ny. Niezależnie od wybranego modelu, na uli- 
cach wszystkich hiszpańskich miejscowości 
znajdują się duże pojemniki do odbioru pa- 
pieru, kartonów i szkła.
   Większość gmin pobiera roczną opłatę za 
wywóz śmieci i w skali kraju zróżnicowane są 
zarówno systemy pobierania opłat, jak i kosz- 
ty. Często opłaty są w formie ryczałtu, ale nie- 
które gminy uzależniają ją od wskaźników 
takich jak zużycie wody, powierzchnia nie- 
ruchomości, czy jej wartość. Zdarza się  też, 
że o kosztach śmieci decyduje… adres. Inną 
kwotę zapłacimy mieszkając w centrum, inną

na przedmieściach. 
   W przypadku Hiszpanii najbardziej zaska- 
kują jednak koszty. Są miasta, gdzie jest to 
30 euro, są też takie, gdzie zapłacić trzeba 
170 euro. Tyle, że mowa o opłacie rocznej! Na 
dodatkowe zniżki liczyć mogą osoby o niskich 
dochodach, osoby starsze lub bezrobotne. 
Dla przykładu w Barcelonie opłata za śmieci 
jest częścią rachunku za wodę. Jak podaje 
tamtejszy samorząd, 75 procent gospodarstw 
płaci w przeliczeniu między 120 zł a 220 zł… 
rocznie.

Porządnie jak w Niemczech
   Nasi zachodni sąsiedzi wprowadzili segre- 
gację odpadów w 1991 roku. To system, któ- 
ry obowiązuje także w Polsce, gdyż został 

przejęty w sumie przez 29 krajów europej- 
skich oraz Izrael i Turcję. 
    Przez lata Niemcy na tyle opanowali zasady, 
że dziś mówi się o segregowaniu jako sporcie 
narodowym. Reguły są dość proste: odpady 
papierowe wyrzucane są do niebieskiego, od- 
pady organiczne do brązowego, plastik i opa- 
kowania z tworzywa sztucznego do żółtego 
pojemnika. Osobno według kolorów sortuje 
się szkło - mogą służyć do tego nawet trzy róż- 
ne pojemniki. A  w ramach systemu odbioru     
i odzysku opakowań automaty w sklepach 
przyjmują zwrotne butelki plastikowe i szkla- 
ne oraz puszki. Co ciekawe, gabaryty odbie- 
rane są za darmo, ale zwykle gminy robią to 
1-2 razy w roku. 
    Opłaty u naszych sąsiadów są bardzo zróż- 
nicowane, różne są także metody ich nalicza- 
nia. Stawki roczne zaczynają się tam, gdzie 
hiszpańskie kończą. Rodzina z dwójką dzieci 
może płacić 130 euro rocznie, ale może także 
560 euro (stawka w Leverkusen). Berlin jest      
w połowie stawki - czteroosobowa rodzina 
płaci tam około 300 euro rocznie. Wiele miast 
i gmin nalicza jednak koszty od objętości 

ZMIANA SYSTEMU NALICZANIA OPŁAT ZA ODBIÓR ŚMIECI WYWOŁAŁA DUŻĄ DYSKUSJĘ NA TEMAT 
GOSPODAROWANIA ODPADAMI W WARSZAWIE I W CAŁEJ POLSCE. A JAK TO ROBIĄ INNI?

Śmiecie na świecie - jak (nie)śmiecą w innych krajach

Pojemniki do segregacji odpadów w miejscu obsługi 
podróżnych przy drodze w Japonii (źr. Gaijinpot Blog)
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odpadów. Płaci się wówczas za każdy opróżniony 
pojemnik. Cena? Średnio 8 euro za 120-litrowy 
pojemnik. 

Pragmatycznie jak w Czechach 
   Genialne w swojej prostocie rozwiązanie wpro- 
wadzono w czeskiej Pradze. Śmieci traktowane 
są jako usługa, za którą się płaci w zależności od 
ilości generowanych odpadów i częstotliwości ich 
odbioru. To od mieszkańców zależy, czy ich po- 
jemniki mają być opróżniane dwa razy w tygod- 
niu, czy dwa razy w miesiącu. Dlatego opłata 
miesięczna może wynosić 15 zł, lub… 1000 zł,     
z tym że mowa o rozliczeniu także nieruchomo- 
ści wolnostojących. W przeliczeniu na mieszkań- 
ca, przeciętny zakres opłaty podawany przez pra- 
ski urząd miasta wynosi od 9 do 14 zł miesięcz- 
nie za osobę mieszkającą w budynku wieloro- 
dzinnym. Z kolei w Brnie, gdzie standardowa opła- 
ta to 10 zł miesięcznie od osoby, dodatkowo 
przewidziano jeszcze zniżki dla dzieci do czwar- 
tego roku życia i dla seniorów po 70. roku życia.
   W 2020 roku wprowadzono frakcję bio, która 
jednak nie jest obligatoryjna - to mieszkańcy mu- 
szą zgłosić chęć wydzielenia takiej frakcji. Gene- 
ralnie Czesi mają jednak kilka frakcji więcej niż 
Polacy. Podobnie jak Niemcy, oddzielnie zbiera- 
ją szkło bezbarwne i kolorowe, mają też specjal- 
ny pomarańczowy pojemnik na opakowania, 
gdzie trzeba wyrzucać kartony po sokach i inne 
pojemniki Tetra Pak. Jest też pojemnik różowy na 
odpady niebezpieczne, jak farby, kleje, lekarstwa. 

Płać tyle, ile śmiecisz? W Polsce to zabronione
  W Europie popularność w ostatnich latach zdo- 
bywa system poniekąd stosowany w Czechach,      
a zwany po angielsku Pay-As-You-Throw - PAYT, 
czyli „płacisz za tyle, ile wytwarzasz”. To płacenie 
za odpady rzeczywiście wytworzone przez miesz- 
kańców. Uważa się, że to nie tylko najbardziej 
sprawiedliwa metoda, ale też skuteczna w zwięk- 
szeniu recyklingu i zmniejszeniu ilości odpadów 
odbieranych z gospodarstw domowych. Istnieje 
wiele różnych metod stosowania systemów PAYT, 
przy czym na wysokość opłaty ma wpływ jeden 
lub więcej z następujących czynników: wielkość 
pojemnika wybranego przez gospodarstwo do- 
mowe; częstotliwość odbioru danego pojemnika; 
stosowanie opłaty za każdy wykorzystany worek; 
waga odpadów wystawionych do odbioru. 
  Niestety, w myśl przepisów obowiązujących         
w Polsce, ten system nie jest dopuszczalny. Zgod- 
nie z prawem, gminy mają do wyboru cztery me- 
tody naliczania stawek: od powierzchni miesz- 
kania, od zużycia wody, od osoby, od gospodar- 
stwa domowego. W Warszawie testujemy już trze-  
ci z nich. 
    W krajach rozwiniętych nie ma odwrotu od se- 
gregacji i recyklingu odpadów. Ma to uzasadnie- 
nie i ekologiczne, i ekonomiczne. Niestety, za- 
awansowane systemy zarządzania odpadami nig- 
dzie nie należą do tanich. Jednak wypracowując 
nawyki i sumiennie segregując możemy wpłynąć 
na obniżenie opłat. W dzisiejszym świecie śmieci 
mają swoją wartość, ale o ile za dobrze posegre- 
gowane można otrzymać pieniądze, to za zmie- 
szane trzeba słono płacić, by zniknęły. 

    Do końca czerwca głosować można na projekty zgłoszone do budżetu obywa- 
telskiego na 2022 rok. Jak co roku, zachęcamy do poparcia pomysłów, które 
dotyczą osiedli „Energetyki” i z realizacji których mieszkańcy będą mogli skorzy- 
stać.Do udziału w głosowaniu zachęcają także, m.in. Zarząd MSM „Energetyka”, 
OEK „Sadyba” czy mieszkańcy grupy Nasze Podwórko. Pomysły mają różnych 
autorów  -  łączy je jedno: ich realizacja będzie służyć mieszkańcom spółdzielni.
  Projektów stricte dotyczących terenów osiedli, lub zlokalizowanych w ich bez- 
pośrednim sąsiedztwie nie ma za wiele - zakwalifikowanych do głosowania doli- 
czyliśmy się raptem dziewięciu. Łączna ich wartość to niemal równo milion zło- 
tych, co oznacza, że różnego rodzaju inwestycje o takiej wartości pojawiłyby się     
w sąsiedztwie poprawiając jakość życia i wzbogacając ofertę kulturalną czy 
sportową dostępną dla mieszkańców bezpłatnie. Co ważne, w przeciwieństwie do 
inwestycji realizowanych przez administracje osiedli, których koszt ponoszą 
mieszkańcy, w tym wypadku wystarczy zagłosować. 
    W tym roku zmotywowana i zmobilizowana jest Sadyba. Pięć projektów zgło- 
szonych przez mieszkańców osiedli popiera Rada Osiedla Sadyba, aktywnie pro- 
muje je OEK „Sadyba”. Tradycyjnie już aktywne jest Nasze Podwórko, którego 
przedstawiciele również złożyli kilka pomysłów. Jak co roku, nie brakuje pro- 
jektów dotyczących Jeziorka Czerniakowskiego - nie jest to teren spółdzielni, ale 
miejsce rekreacji wielu mieszkańców (nie wyszczególniamy ich na liście poniżej, 
ale głosować oczywiście można). 
   Koszty budżetu obywatelskiego ponosi miasto. Określone środki - w tym roku na 
samym Mokotowie to 8 mln zł - muszą zostać wydane. Sięgną po nie najbardziej 
zorganizowani, a niestety po okresie dużych sukcesów w pierwszych latach fun- 
kcjonowania budżetu obywatelskiego, w ostatnim czasie bardziej zmobilizowani 
okazywali się mieszkańcy innych rejonów Mokotowa. W tym roku konkurencja 
również jest mocna, gdyż do głosowania zakwalifikowano na Mokotowie 97 pro- 
jektów, z tego wartość aż sześciu przekracza milion złotych. Potencjał mieszkań- 
ców osiedli „Energetyki” jednak jest ogromny, wszak to około 40 tysięcy osób. Ale 
wygrywa się nie potencjałem, a realnymi działaniami…
    Dlatego zachęcamy do udziału w głosowaniu. Sama procedura głosowania jest 
bardzo prosta. Każdy mieszkaniec może oddać głos na maksymalnie 15 projek- 
tów dzielnicowych i 10 ogólnomiejskich, czyli dotyczących więcej niż jednej dziel- 
nicy. Głosować można przez internet na stronie bo.um.warszawa.pl wybierając 
dzielnicę Mokotów. Nie trzeba podawać żadnych danych, ani udowadniać zamel- 
dowania w Warszawie, czy na Mokotowie. Należy podać adres e-mail, na który przy- 
chodzi link aktywacyjny. Po aktywacji linku, będzie możliwe oddanie głosu na wy- 
brane pozycje (można głosować na dowolną liczbę projektów, byle nie większą niż 
15). Prezentowana lista liczy dziewięć pozycji, zatem można dobrać jeszcze trzy 
inne propozycje. Głosować można do 30 czerwca. Wyniki poznamy 15 lipca, zaś      
z efektów projektów, miejmy nadzieję, będziemy się cieszyć w 2022 roku. 

Mariusz Ilnicki

Budżet obywatelski - milion do 
zgarnięcia dla osiedli

Prezentujemy listę projektów dotyczących terenów osiedli MSM „Energetyka”               
i z nimi sąsiadujących. W nawiasie numer projektu pod jakim dana propozycja 
znajduje się na stronie do głosowania:
   3  -  Z nordic walking po Sadybie - cykl zajęć plenerowych
25  -  Bajkowa niedziela na Sadybie – cykl przedstawień teatralnych dla dzieci 
             w Parku Stanisława Dygata na Sadybie
31  -  Więcej powietrza na Naszym Podwórku - nasadzenia drzew i krzewów
43  -  Sadyba w hołdzie powstańcom warszawskim – koncert plenerowy w Parku 
            Stanisława Dygata na Sadybie
45 -  Siłownia plenerowa dla dorosłych w każdym wieku, osób z niepełnospraw- 
            nością oraz młodzieży
57 - Tai Chi na Sadybie – cykl zajęć w Parku Stanisława Dygata na Sadybie
67  - Pożegnanie lata na Sadybie – rodzinny piknik o charakterze rekreacyjno- 
            -sportowym i artystycznym
69 -  Aktywnie na Naszym Podwórku - zajęcia dla dzieci i dorosłych
79  -  Rewitalizacja Parku przy ul. Bernardyńskiej

GŁOSUJ NA WWW.BO.UM.WARSZAWA.PL

red.
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   W końcu rozkręca się funkcjonowanie nowego bazarku na Sielcach. 
Bazar pod Kopcem w pierwszej koncepcji miał zacząć działać w 2017 
roku i zastąpić targowisko przy Nehru. Tam, gdzie przez kilkadzie- 
siąt lat handlowali kupcy dziś jest ścieżka rowerowa i chodnik wzdłuż 
Al.  Polski Walczącej, bo i sama ulica Nehru zdążyła zniknąć z mapy 
Warszawy. Kadłubowe targowisko przez kilka lat utrzymało się na 
parkingu między nową arterią i ulicą Podchorążych. Ale i ta prowizor- 
ka właśnie przeszła do historii.
  W końcu w maju kupujący mogli przenieść się do nowych, eleganc- 
kich pawilonów przy ul. Wojskowej Służby Kobiet. 27 pawilonów stoi 
tam już od ponad roku. Gdy w grudniu 2019 roku rozmawialiśmy           
z Jolantą Kuprjanowicz-Kurman, szefową Stowarzyszenia Kupców 
„Pod Kopcem”, planowano otwarcie w styczniu… 2020 roku. Proble- 
mem okazała się jednak nie pandemia, a prąd. Bardzo wydłużyło się 
podłączenie targowiska do sieci. Dziś bazar powoli zapełnia się 
sprzedającymi i kupującymi. 
    - Wszystkie pawilony mają właścicieli, bo to my złożyliśmy się na ich 
budowę. Jeszcze część jest zamknięta, ale to kwestia 2-3 tygodni, jak 
wszyscy otworzą się na klientów. Serdecznie zapraszamy już dziś, 
bo oferta jest bogata - mówi Jolanta Kuprjanowicz-Kurman. - Proszę 
też, żeby pan napisał, że miasto bardzo nam pomogło. Mamy bardzo 
korzystne warunki dzierżawy, a bez inwestycji ze strony dzielnicy Mo- 
kotów w przygotowanie terenu, co kosztowało około 2 mln zł, nie 
byłoby mowy o bazarze w tym kształcie, bo na to po prostu nie było- 
by nas na to stać - dodaje szefowa stowarzyszenia kupców.
   Otwarcie nowego bazaru umożliwiło kupcom opuszczenie terenu 
parkingu między Al. Polski Walczącej i Podchorążych, gdzie warunki 
pozostawiały wiele do życzenia. Działka jest własnością prywatną, 
właściciele planują tu budynek mieszkalny, który może liczyć nawet 
osiem pięter. 

Nowy bazar na Sielcach już otwarty, 
budynek mieszkalny w miejsce starego 
targowiska

   Zgłoszenia do 38. edycji 
konkursu „Warszawa w 
kwiatach i zieleni” można 
wysyłać do 4 lipca. Do kon- 
kursu na najpiękniejsze bal- 
kony i ogródki mogą zgła- 
szać się nie tylko indywi- 
dualnie mieszkańcy, ale też 
firmy i instytucje działające 
na terenie miasta oraz gru- 
py podejmujące zielone ini- 
cjatywy. Zgłaszać można 
się w kilku kategoriach, 
m.in. balkon, loggia lub 
okno; ogródek przy budyn- 
ku wielorodzinnym; osiedla 
mieszkaniowe - tereny spół- 
dzielni, wspólnot mieszka- 
niowych.
To już 38. edycja konkursu 
wywodzącego się z jeszcze 
z czasów prezydentury Stefana Starzyńskiego.  Konkurs ewoluo- 
wał w najpiękniejszy i największy w Polsce festiwal zieleni i eko- 
logii, który aktywizuje ludzi do dbania o roślinność, pomaga               
w rozpoczęciu przygody z ogrodnictwem i wspiera proekolo- 
giczne działania. Przed kilkoma laty mieszkańcy „Energetyki” 
regularnie byli nagradzani w konkursie i choć w ostatnim czasie 
zgłoszeń z osiedli było mniej, to z pewnością wielu mieszkań- 
ców, jak i osiedla mają się czym pochwalić. Zachęcamy do udzia- 
łu. Szczegóły na stronie www.warszawawkwiatach.pl.

Trwa konkurs na najpiękniejszą 
zieleń w mieście

   Trwają prace wykończeniowe w budynkach przy ul. 
Zwierzyniecka 8C i 8D. W toku jest montaż wind, 
osprzętu elektrycznego, prace malarskie. Wykonawca 
przystąpił już do robót związanych z docelowym 
zagospodarowaniem terenu. Po zakończeniu robót, 
począwszy od października, odbędą się czynności 
sprawdzające i odbiory przeprowadzone przez 
służby techniczne biura Zarządu i administracji 
osiedla Sielce oraz przez Straż Pożarną i Sanepid. 
Następnie kontrolę przeprowadzi Powiatowy 
Inspektor Nadzoru Budowlanego, który wydaje 
pozwolenie na użytkowanie. Mieszkańcy otrzymają 
klucze do swoich mieszkań w  I kwartale  2022 r.

Nowa inwestycja na ostatniej 
prostej

Sprzedam lub wynajmę Twoją nieruchomość
Na terenie Sadyby, całego Mokotowa, Wilanowa 

Zajmę się również poszukiwaniem dla Ciebie 
wymarzonej nieruchomości

Zapraszam do kontaktu:
Aneta Karlik Agent Sprzedaży Nieruchomości Premium

Tel. 660 712 917 

Reklama

Wspólnota Mieszkaniowa „Żoliborz 
Artystyczny” - laureat w kategorii 
„Tereny spółdzielni, wspólnot 
mieszkaniowych” z 2020 r.
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

To jest nasze
   
   Pierwszy sygnał był nawet zabawny: deweloper osiedla budowane- 
go przy ulicy Śródziemnomorskiej podbija cenę mieszkań foto- 
grafiami parku na Stegnach Południe. Reklama zachwala położenie 
luksusowych apartamentów w oazie zieleni i kwietnych rabat. 
Kupujący nieruchomość są zapewniani, że w pobliżu mieści się 
dobrze wyposażony obiekt sportowy, place zabaw dla dzieci 
permanentnie wzbogacane o nowy sprzęt, przedszkole, szkoła                 
i sklepy. 
     Reklama nie kłamie. Przeciwnie, fotografie z prospektu nie są           
w stanie oddać pełnej urody wymienionych miejsc. Jest tylko jedno 
„ale”. Wszystkie te dobra znajdują się na terenie spółdzielczym. Od 
apartamentowców, nota bene często oznaczanych tablicą „teren 
prywatny”, do naszego ogólnodostępnego osiedla jest na rzut 
kamienia. 
    Nie jesteśmy wrogo nastawieni do obcych. I sprzeciwiamy się 
zamykaniu na klucz naszych małych ojczyzn. Zdarzyła się już 
sytuacja, gdy gremialnie zademonstrowaliśmy sprzeciw w kwestii 
odgradzania się. To było w reakcji na aspołeczny pomysł grupki 
mieszkańców nowych bloków „Energetyki”. Egoistyczna inicjatywa 
padła, nim nabrała realnych kształtów. Amatorzy odgradzania się 
dostali trochę po nosie za wywyższanie się, że nie mieszkają w 
wielkiej płycie. (Choć w większości stamtąd się przeprowadzili). 
Trzeba było im przypomnieć, że są członkami tej samej spółdzielni, 
egzystują w tej samej, wspólnej i wspólnie finansowanej 
infrastrukturze...
    Z mieszkańcami nowego prywatnego osiedla przy Śródziemno-
morskiej jest inna sytuacja. Tu nie chodzi o to, że spacerują po 
naszym parku, cieszą oko bujną roślinnością. W takiej sytuacji 
powiedzielibyśmy: na zdrowie! Problem w tym, że niektórzy 
mieszkańcy pobliskich apartamentowców potraktowali stegieńskie 
uliczki  jako bardzo dogodne, bezpłatne miejsce na zaparkowanie 
samochodu, dla którego nie wykupiło się miejsca w podziemnym 
garażu. To nie są pojedyncze ekscesy. W miarę oddawania 
kolejnych wysokościowców po tamtej stronie Śródziemnomorskiej, 
obecność obcych pojazdów na naszym osiedlu stała się plagą. 
     To nowy problem dla naszych osiedli i musimy się z nim zmierzyć. 
Na osiedla MSM „Energetyka” pełne zieleni, placów zabaw i darmo- 
wych miejsc do parkowania coraz mocniej napierają deweloperzy. 
Niczego ponad mieszkania nie zbudują, ale to nie przeszkadza, aby 
potencjalnym klientom tak atrakcyjnie opisać okolice, że namówią 
ich na kupno mieszkania. Prawnie jest to dozwolone. Fakt, że 
reklamowany dobrostan nie tworzy się z niczego, a koszty są 
wkalkulowane w spółdzielczy czynsz, jest przemilczany. Musimy 
się więc bronić.
     W przypadku Stegien Południe, Rada Osiedla podjęła już uchwałę 
o ochronie zasobów mieszkańców.  -  Jednym ze sposobów 

przeciwstawienia się ekspansji nieproszonych gości jest ustawienie 
szlabanów na strategicznych wjazdach do osiedla - mówi Bartosz 
Jagielski, kierownik administracji Stegny Południe. 
      W blokach, których to dotyczy, zapytano mieszkańców, czy godzą 
się na takie przedsięwzięcie. Większość powiedziała: tak. Są też 
przeciwnicy, ale w skali liczącego 5500 mieszkań osiedla trudno, 
żeby wszyscy byli jednomyślni. Jak dotąd, tylko jedna skarga 
wpłynęła do kierownika, a jej autorem była osoba podnajmująca 
lokal. 
      Na razie łącznie na osiedlu wydano blisko 1100 pilotów, za które 
właściciele mieszkań płacą. Obsługa urządzenia jest bardzo prosta, 
poza tym jest też możliwość otwierania bram za pomocą telefonu. 
Ale co najważniejsze, już widać efekty - rozgęściło się na ciągach 
komunikacyjnych, chodniki coraz rzadziej są tarasowane przez 
podrzucane wraki samochodów, worki ze śmieciami i gruzem. 
      - Chciałbym przywrócić sens pojęciu „spółdzielnia”, które zostało 
zatracone w czasach PRL, podkreślić naszą odrębność od sektora 
komercyjnego - mówi kierownik.  - Kiedyś teren, na którym stoją 
bloki, traktowano jako ziemię niczyją. A przecież jest to własność 
członków spółdzielni; oni płacą za utrzymanie skwerów, nawierzchni 
ulic, obiektów sportowych w ogóle całej infrastruktury. Obowiązkiem 
administracji jest niezmarnowanie tych pieniędzy. 
     Bartosz Jagielski wyjmuje z szuflady „Kodeks Dobrych Praktyk 
Spółdzielczych” zmodyfikowany w 1995 roku jako „Deklaracja 
spółdzielczej tożsamości”. We wstępie można przeczytać: „Wszyscy 
uczestnicy spółdzielczego systemu gospodarowania powinni mieć 
świadomość, że spółdzielnia jest specyficzną formą zbiorowej 
aktywności społecznej i wspólnotowej przedsiębiorczości. (…) 
Wymaga od członków większej aktywności społecznej, oraz 
świadomości realizowanych zadań i celów”.
     Małymi krokami, poprzez drobne inicjatywy, mieszkańcy Stegien 
Południa są angażowani w życie osiedla. Nie wszystkie pomysły 
wypalają, np. nie udało się poderwać w znaczącej liczbie chętnych 
do opiekowania się młodymi drzewkami, choć wszyscy są zachwy- 
ceni urodą naszych terenów zielonych. Ale zasada małych kroków 
nie poszła w kąt. Właśnie ruszyły bezpłatne zajęcia piłkarskie dla 
dzieci ze Stegien Południe. Trwa bezpłatna gimnastyka dla 
seniorów. Przepustka do darmowego korzystania z ofert 
administracji jest jedna - trzeba należeć do „Energetyki”. 
     Równocześnie są plany, aby obcy, korzystający z naszego 
majątku, płacili za to. Na przykład, za mecze rozgrywane na boisku 
przy ul. Maltańskiej. W dzielnicy rozniosła się wieść, że jest to 
miejsce zadbane, dobrze urządzone, dostępne od rana do późnego 
wieczora i przyjeżdżają tam całe wycieczki amatorów sportu. 
Ostatnio pojawiła się usportowiona drużyna jednostki straży 
pożarnej. Popracowali nad kondycją, zapełnili opakowaniami po 
sokach kosze i odjechali nie mówić nawet dziękuję, bo też nikt ich 
nie witał, ani żegnał. To może się zmienić... 

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, 
autorka 14 książek i setek reportaży. Mieszkanka 
Stegien z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

Big Book Festival. Duży 
Festiwal Czytania

25-27 czerwca, Big Book Cafe        
i Centrum Łowicka.Dziewiąta 
edycja nowatorskiego i między- 
narodowego festiwalu 
literackiego.

Bule dla seniorów 
z Mokotowa

Od 7 lipca, ul. Noskowskiego 10.
Cykl warsztatów z wywodzącej 
się z Francji gry zakończonych 
miniturniejem. Obowiązują 
zgłoszenia. Tel. 519 828 537

Kino Letnie na Sielcach
Niedzielne seanse wakacyjne 
pośród zieleni Parku Sieleckiego. 
Repertuar:
01 sierpnia - „Tajemnica Joan”
08 sierpnia - „Proxima”
15 sierpnia - „Anioł”

22 sierpnia - „Dziewczyna we 
mgle”
Początek każdego pokazu                 
o 21.00.  Przed każdym 
seansem będzie  pokaz filmu 
krótkometrażowego w ramach 
festiwalu On Art.

Serwis internetowy specjalnie dla Czytelników M6 informuje o ciekawych, darmowych 
wydarzeniach na Mokotowie i nie tylko. Szczegóły oraz więcej wydarzeń na waw4free.pl.
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   Do wynajęcia od właściciela 2 
pokoje, urządzone, bez balkonu, IX 
piętro, parking na szlaban. Cena 
2100 zł. Tel. 531 661  386.

  Kupię mieszkania na Stegnach. 
Tel. 508 135 766.

  Kupię mieszkanie 3-pokojowe na 
Mokotowie, bezpośrednio. Proszę            
o telefon: 780 009 617.

  Kupię mieszkanie 1-2 pokojowe 
bezpośrednio. Proszę dzwonić: 505 
677 592.

  Sprzedam miejsce postojowe            
w garażu podziemnym przy ul. 
Powsińskiej 23, tel. 602 720 406.

  Sprzedam lub wynajmę Twoją 
nieruchomość. Na terenie Sadyby, 
całego Mokotowa, Wilanowa. Zajmę 
się poszukiwaniem wymarzonej 
nieruchomości. Aneta Karlik - Agent 
Sprzedaży Nieruchomości Premium . 
Tel: 660 712 917. 

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

   Hydraulik. Pełen zakres usług. 
Uprawnienia gazowe. Tel. 883 699 
907.

  NAPRAWA, serwis okien PCV                       
i drewnianych. Wymiana uszczelek, 
klamek, okuć. Profesjonalnie i tanio. 
Tel. 512 627 219.

  Rolety, Plisy, Żaluzje, Moskitiery. 
Duży wybór materiałów i fachowe 
doradztwo. Tel. 512 627 219.

  Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery, 
naprawy. Profesjonalnie z gwarancją.  
Tel. 501 572 800.

  Rolety, żaluzje, plisy. Naprawa 
okien. Wymiana uszczelek, klamek, 
okuć. Fachowo i dokładnie.  Tel. 504 
231 576.

  Cyklinowanie bezpyłowe parkietu, 
naprawy. Układanie profesjonalnie. 
Lakierowanie lakierami zachodnimi, 
bezzapachowymi. Tel. 601 347 318.

 MALOWANIE, tapetowanie, 

gładzie, wykończenia. Szybko, 
solidnie, tanio. Warszawa i okolice. 
Jurek 600 302 916, POLSKI fachowiec 
z wieloletnim doświadczeniem.

 Remonty kompleksowo. Ponad 35 
lat doświadczenia - szybka realizacja. 
Tel. 602 378 608.

  Architekt z uprawnieniami: 
budowy, przebudowy, rozbiórki             
i remonty. Tel. 698 497 709.

   Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 508 135 766.

  A-Z REMONT. Malowanie, 
gładź gipsowa, glazura, terakota, 
hydraulika, elektryka itp. Osobiście, 
tel. 793 974 481. MOKOTÓW.

  MEBLE NA WYMIAR. Kuchnie, 
garderoby, szafy, regały. Tel. 
501 210 211.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje 
usługi, tel. 22 842 94 02, 502 250 
803, 22 618 18 26.

  Korepetycje matematyka, 
angielski. Szkoła średnia (matura)      
i podstawowa. Dojeżdżam. Tel. 790 
577 227.

  Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  Korepetycje: matematyka, 
angielski (szkoła podstawowa i 
średnia, w tym przygotowanie do 
matury). Absolwent Politechniki. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227. 

  Nauczycielka języka polskiego  
udzieli korepetycji  lub dodatkowych 
lekcji z zakresu pisania różnego typu 
tekstów. ZAPRASZAM! Do kontaktu 
mailowego (szelwina@wp.pl) lub 
telefonicznego: 663 32 94 38.

  PROTEZY ZĘBOWE - naprawa 
protez i usługi protetyczne. 
Ekspresowo. Tel. 602 774 491.

  PSYCHOLOG z 18-letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, przemocy, 
zaburzeń odżywiania i nastroju, 
pocz. własnej wartości, problemów 
wychowawczych. Sadyba, wizyty 
stacjonarne i online: 608 222 000.

 Oferuję kosmetyki Oriflame. Jeśli 
jesteś zainteresowana/-y kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów 
zadzwoń: 663 32 94 38. 
Oferuje kosmetyki z Avonu. Jeśli 

jesteś zainteresowana/-y kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów 
zadzwoń: 690 572 300.

 Oferuje kosmetyki z Faberlice. 
Jeśli jesteś zainteresowana/-y 
kupnem kosmetyków, chemii 
gospodarczej z bieżących katalogów 
zadzwoń: 690 572 300.

  Profesjonalne pranie dywanów         
i tapicerki meblowej odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Ceny promocyjne 5-8 zł za mkw. 
Gwarantujemy zadowolenie i miłą 
obsługę. Tel. 577 305 175.

  Piorę meble tapicerowane i 
dywany. Sumiennie i dokładnie. 
Długie doświadczenie. Dobre ceny. 
Tel. 503 667 130.

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 
tylko 48 zł za dobę. Gratis 100 g 
profesjonalnego proszku do prania 
dywanów. Darmowa dostawa. 
Tel. 577 305 175.

  MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzyd- 
łowe 25 zł, balkonowe 25 zł, 
mycie żaluzji 15 zł/szt. Gwarantujemy 
zadowolenie i miłą obsługę.  
Tel. 577 305 175.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Usługi telefoniczno-kompute- 
rowe, naprawczo-instalacyjne, 

centralki i aparaty, podłączenia                    
i uruchomienia oraz sieci kompute- 
rowe.  Jerzy 22 828 18 28.

  KANCELARIA RADCY PRAWNEGO   
prowadzi sprawy sądowe, w tym 
małżeńskie i spadkowe, doradztwo        
i mediacje w zakresie spraw 
majątkowych (dział spadku) - tel.  
501 532  660, eurokontakt1@wp.pl.

  Góry i turystyka górska - pasjona- 
tów aktywnych i mniej aktywnych        
w wieku od 18 do 80 :) lat zaprasza     
w swoje kręgi Polskie Towarzystwo 
Tatrzańskie (prelekcje, wycieczki, 
zjazdy).  Tel. 507 175 988.

  Biuro Rachunkowe KPiR, ryczałt, 
VAT, duże doświadczenie, 
indywidualny cennik. Iberyjska 7/17, 
tel. 793 20 11 72. Zapraszam.

   UBEZPIECZENIA. Allianz – dla 
czytelników M6 specjalne zniżki na 
ubezpieczenie mieszkania i ubezpie– 
czenia turystyczne – zadzwoń, 
sprawdź.  Tel. 607 77 99 04.

  WCZASY DLA SENIORA:  Krynica 
Morska – 8 dni od 770 zł/os., Stegna – 
8 dni od 749 zł/os. tel: 22 834 95 29.

  ZBIERAM ZNACZKI POCZTOWE. 
Jeśli masz niepotrzebne znaczki lub 
klasery - zadzwoń: 535 226 979.

    Uwaga firmy i osoby prywatne! 
Przyjmę każdą ilość znaczków 
pocztowych. Mogą być na kopertach 
lub bez kopert. Przyjmę również 
klasery na znaczki. Tel. 791 631 755.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

    ZŁOTO-SREBRO - wyrób- naprawa 
-sprzedaż. Tel. 601 736 815.                     
Ul. Barcelońska 1.

  KUPIĘ / PRZYJMĘ. Części do FIAT 
125p, 126p, POLONEZ, Tel.  606 754 
954.

  Kupię samochód dziecięcy na pe- 
dały typu Moskwicz. Tel. 664 763 852.

    Zatrudnię fryzjerkę damsko-
męską w salonie na Stegnach.              
Tel. 607 103 777.

   RÓŻNE

OGŁOSZENIA DROBNE DLA 
CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI

 Dla członków spółdzielni ogłoszenia 
drobne są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków.  W ramach 
ogłoszeń darmowych  nie publikujemy 
adresów stron www. Ogłoszenia prosimy 
przesyłać na adres 
m6@msmenergetyka.pl  w  tytule zazna- 
czając  „Ogłoszenie drobne”, lub SMS-em 
na numer  737 38 98 98. Termin 
nadsyłania ogłoszeń do następnego 
wydania M6: 10 sierpnia.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

Planujesz sprzedaż 
mieszkania?

Sprawnie i szybko je do tego 
przygotujemy.

Wyczyścimy i wywieziemy 
wszystkie starocia w nim 

zalegające, tj. meble, stoły, fotele 
itd.

Przyjadę i bezpłatnie wycenię 
usługę.

Tel. 531 605 919
Zapraszam! 

Reklama

mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
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    30 maja na Stegnach Północ, w okolicy Integracyjnego Placu Za- 
baw, odbyła się impreza plenerowa z okazji Dnia Dziecka połączo- 
na z wyprzedażą garażową. Imprezę zorganizowali członkowie 
grupy mieszkańców Nasze Podwórko we współpracy z Zarządem 
MSM „Energetyka” oraz administracją osiedla Stegny Północ.
  Dzięki wsparciu Zarządu spółdzielni i administracji osiedla Steg- 
ny Północ na uczestników czekało sporo atrakcji. Dla dzieci zostały 
przygotowane liczne animacje w postaci gier i zabaw. Najmłodsi 
mogli przygotować samodzielnie na miejscu mydło, pomalować 
skarbonki lub torby ekologiczne, poczęstować się watą cukrową 
lub kilkoma rodzajami ciasta przygotowanego przez jednego             
z mieszkańców Stegien - pana Marcina. Przedstawiciele Mokpolu 
przekazali upominki dla dzieci, które można było wygrać w prowa- 
dzonych na miejscu konkursach. Był też grill z kiełbaskami.
   Ogromnym zainteresowaniem cieszyła się garażówka. Odwie- 
dzający znaleźli dla siebie perełki, których na darmo szukać w 
sprzedaży internetowej. Liczna grupa odwiedzających mogła 
nabyć jedyne w swoim rodzaju przedmioty, rękodzieło, odzież 
obuwie, zabawki i biżuterię. Trafiały się również bestsellerowe 
wydania książek czy komiksów. Przykładem może być tu pierwsze 
wydanie „Tytusa Romka i Atomka” autorstwa Henryka  Jerzego 
Chmielewskiego. Jedni cieszyli się z możliwości nabycia cieka- 
wych przedmiotów inni wzmacniali swój budżet. Dzięki temu, że 
nie oddzielała ich szybka monitora komputera mogli przy okazji 
bezpośrednio porozmawiać i pożartować. Czego nam wszystkim 
bardzo brakuje.
    Uczestnikami tej pierwszej, zorganizowanej po długim okresie 
ograniczeń związanych z ze stanem epidemii, imprezy plenerowej 

byli przedstawiciele Zarządu spółdzielni Grzegorz Okoński i Leszek 
Kaczmarski, kierownik administracji osiedla Stegny Północ Jarosław 
Kulawiak oraz Grażyna Cabaj-Olejnik – przewodnicząca Rady Seniorów 
Dzielnicy Mokotów m.st. Warszawy. 
   Mieszkańcy, nie tylko korzystali z atrakcji, ale sami bardzo zaangażowali 
się w pomoc w organizacji, np. obsłudze grilla, transporcie, zapewnieniu 
środków do dezynfekcji, zorganizowaniu zakupów ze słodkościami. 
Praktycznie z każdej strony padały pytania: czy mogę w czymś pomóc? 
     - Kilkugodzinna impreza pokazała jak bardzo wszyscy jesteśmy 
spragnieni tego rodzaju rozrywki połączonej ze spotkaniem znajomych, 
przyjaciół, sąsiadów, co w dobie pandemii bywało bardzo utrudnione. 
Dopisała także pogoda, która tej wiosny jak dotąd  nieszczególnie nas 
rozpieszczała - opisuje wydarzenie  Jarosław  Kulawiak.   - To wszystko 
daje poczucie, że tego typu imprezy plenerowe są bardzo potrzebne               
i organizatorzy zapewniają, że nie jest to jednorazowe działanie, lecz 
początek cyklu pomysłów przewidzianych na ten rok - dodaje kierownik 
administracji osiedla Stegny Północ. 

„Północ” budzi się 
po pandemii...

ELM: SADYBIAKOS                                                               
MISTRZEM!

   Dobiegają końca piłkarskie rozgrywki międzyosiedlowe. Na dwie 
kolejki przed końcem tytuł mistrza zapewniła sobie drużyna Sadybia- 
kos. Awans do pierwszej ligi wywalczył zespół Stegny United. Bardziej 
zacięta była walka na zapleczu pierwszej ligi - do końca o bezpo- 
średni awans walczyły drużyny Stegny United i Są Gorsi, lepsza oka- 
zała się ekipa ze Stegien. Końcową tabelę ELM można będzie znaleźć 
na stronie spółdzielni i na facebook’u ELM.
   Z przytupem do ligi dołączyła drużyna Czerniaków - pierwszy zespół 
reprezentujący Sielce. Rozpoczęli rozgrywki od razu od pierwszej ligi 
(za zgodą zespołów walczących w drugiej lidze), jednak po dobrym 
początku pojawiły się poważne problemy kadrowe. Z tego powodu 
ekipie Czerniakowa finalnie nie udało się dokończyć rozgrywek. Być 
może powrócą wzmocnieni jesienią...
   Liga na boiskach spółdzielni pojawiła się w 2014 roku jako inicja- 
tywa mieszkańców. W wiosennej rundzie udział wzięło 14 drużyn, 
blisko 200 osób. Nagrody, jak zwykle ufundował Zarząd oraz osiedla 
Stegny Południe i Idzikowskiego, czyli gospodarze rozgrywek. 
    UWAGA KONKURS! ELM cały czas się rozwija i w ostatnim czasie do- 
robiła się już „firmowych” kubków. W związku z tym dla Czytelników 
M6 mamy dwie sztuki. Wystarczy odpowiedzieć na pytanie, kto był 
mistrzem ELM w poprzedniej edycji zakończonej w czerwcu 2020? 
Podpowiadamy - odpowiedź można znaleźć w archiwalnych informa- 
cjach na stronie msmenergetyka.pl, albo w archiwalnym numerze 
M6, dostępnym w wersji online na stronie spółdzielni, szukać można 
też na facebook’u. Odpowiedzi prosimy przesyłać do 1 sierpnia na 
adres m6@msmenergetyka.pl.

   12 czerwca na osiedlu Idzikowskiego zorganizowano imprezę  
z okazji Dnia Dziecka. Pierwotnie miała się odbyć dwa tygodnie 
wcześniej, ale wtedy na przeszkodzie stanęła pogoda. Tym ra- 
zem aura się dostosowała. Impreza zaczęła się o 11.00, ostatnie 
gry i zabawy skończyły się około 15.00, a kilkanaście minut 
później nad Warszawę nadciągnęła burza...
   W programie znalazło się wiele atrakcji dla najmłodszych m.in.: 
modelowanie balonów, bańki mydlane, malowanie twarzy, pop- 
corn, wata cukrowa, lody i napoje, oraz wiele innych. Były kon- 
kursy dla dzieci, oczywiście z nagrodami. Spotkanie zakończyła 
zabawa w kulach bumper ball, które były duża atrakcją nie tylko 
dla najmłodszych mieszkańców.
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Dzień Dziecka na „Idziku”

E. Babicka, J. Zieliński, M. Litewski, 
Nasze Podwórko
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      Mimo niesprzyjających w ostatnim czasie okoliczności OKAS cały 
czas działał, choć tylko na miarę covidowych możliwości. Bliscy naszym 
sercom seniorzy - członkowie Klubu Seniora Optymiści byli z nami          
w stałym kontakcie. Dokładaliśmy wszelkich starań, aby niczego im 
nie zabrakło. Doradzaliśmy zdalnie, kiedy zaszła potrzeba udzielenia 
porad komputerowych. Ruch jest niezwykle istotny dla naszego 
zdrowia i należało zadbać o jego dostateczną ilość, więc nasi pod- 
opieczni z gimnastyki dla seniorów dostawali co tydzień nowy zestaw 
ćwiczeń i byli w stałym kontakcie z instruktorką. Dla wszystkich, 
którzy w tej gimnastyce nie uczestniczyli umieszczaliśmy na naszej 
stronie www.okas.pl propozycje ćwiczeń. 
     Na szczęście od maja gimnastyka dla seniorów odbywa się  już na 
świeżym powietrzu. Po długim okresie siedzenia w domach jest to 
bardzo potrzebne i przynosi uczestnikom wiele radości. Także 
„Optymiści” ruszyli z zajęciami „pod chmurką” – od 10 czerwca 
spotykają się w naszym OKAS-owym ogródku. 
    Ruszyły także stacjonarne kursy komputerowe, na razie w małych 
grupach, ale równolegle prowadzimy je również online. Co ważne, 
zarówno zajęcia gimnastyczne jak i komputerowe finansowane są ze 
środków miejskich, więc dla uczestników są bezpłatne. 
     Nie zapomnieliśmy o naszych najmłodszych mieszkańcach. Cały 
czas prowadzimy zajęcia skrzypcowe i gry na pianinie dla dzieci. A z 
okazji Dnia Dziecka przeprowadziliśmy grę terenową z tajemniczą 
mapą i oczywiście z nagrodami. W czerwcu rozpoczęły się  zajęcia 
piłkarskie, o których można przeczytać obok. 
    Już wkrótce należy spodziewać się różnych aktywności na terenie 
całych Stegien, ponieważ dostaliśmy dobre informacje o przyznaniu 
środków na zajęcia brydżowe i  na projekt partnerski Nasze Stegny.       
O wszystkim informujemy na naszym facebooku. Warto więc nas 
obserwować, a może i polubić… 

     W piątek 11 czerwca w Klubie Malucha Ośrodka Edukacji Kulturalnej 
„Sadyba” odchodziliśmy hucznie uroczystość z okazji Dnia Mamy. Dzieci 
wraz z opiekunami z OEK przygotowały piękny i wzruszający występ. Były 
wiersze, piosenki i upominki dla kochanych Mam. Po części artystycznej 

udaliśmy się na boisko potocznie nazywane Wembley (przy ul. 
Urle 11), gdzie na pamiątkę tego wydarzenia dzieci uczęszcza- 
jące do Klubu Malucha posadziły swoje pierwsze drzewa. 
Sadzonki zostały podarowane przez mamę jednego z małych 
uczestników klubiku. 
    W uroczystości, oprócz dzieci i pań z klubiku, udział wzięli 
najbliżsi maluchów - rodzice, rodzeństwo, dziadkowie. Nad 
poprawnością sadzenia drzewek czuwał specjalista od zieleni          
z administracji osiedla Sadyba  -  Adam Kołowiecki. Dzieci były 
bardzo przejęte całą akcją. Z dumą opowiadały jak będą dbać          
o nowo posadzone drzewka. Dla maluchów było to wielkie 
przeżycie. Wszyscy mamy nadzieję, że będą dobrze rosły, 
nabiorą solidnych podstaw, a w przyszłości przyniosą nam 
piękne kasztany. Wierzymy, że ta akcja pomoże w atrakcyjny 
sposób przybliżyć wszystkim, a zwłaszcza najmłodszym miesz- 
kańcom spółdzielni, rolę i znaczenie drzew i zieleni w naszym 
życiu. 
Była to pierwsza tego typu akcja zorganizowana przez dzieci          
z Klubu Malucha, ale jesteśmy przekonani, że nie ostatnia. 

Justyna Lewandowska
 OEK „Sadyba”

OKAS wraca do normalności 
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Dzień Matki w OEK „Sadyba”:
dzieci sadzą drzewa 

   Na boisku przy Maltańskiej ruszyły właśnie bezpłatne 
zajęcia piłkarskie dla dzieci z osiedla Stegny Południe.                    
Są jeszcze wolne miejsca i można zapisać najmłodszych 
miłośników futbolu.  
   Organizatorem zajęć jest Ośrodek Kultury Aktywne Stegny, nie 
byłyby one jednak możliwe bez wsparcia ze strony osiedla – admi- 
nistracja za zgodą Rady Osiedla Stegny Południe przyznała nie- 
zbędne do sfinansowania zajęć środki. 
   - Na razie zajęcia mają charakter ogólnorozwojowy, ale wierzę, 
że wśród naszej młodzieży znajdziemy kandydatów do stworze- 
nia wspaniałej drużyny, która będzie reprezentować i promować 
MSM „Energetyka” w rozgrywkach piłkarskich warszawskiej ligi 
młodzieżowej – mówi Bartosz Jagielski, kierownik administracji 
osiedla Stegny Południe.
   Kierownik administracji akcentuje przy tym cel społeczny takich 
zajęć, co jest ważnym aspektem działań spółdzielni mieszkanio- 
wej, a zarazem odróżnia spółdzielczość od sektora komercyjnego.   
- Oprócz celów ekonomicznych bardzo ważna jest realizacja ce- 
lów społecznych.  W swojej pracy dokładamy wszelkich starań, 
aby odtworzyć panujące niegdyś w spółdzielni dobre zwyczaje         
– dodaje Bartosz  Jagielski.
   Zajęcia dla dziewczynek i chłopców odbywają się w trzech gru- 
pach wiekowych: 6-7 lat - zajęcia raz w tygodniu (środa lub so- 
bota); 8-9 lat oraz 10 - 12 lat - zajęcia dwa razy w tygodniu (środa         
i sobota). Zajęcia prowadzi profesjonalny trener i przeznaczone 
są dla dzieci mieszkających na osiedlu Stegny Południe - obowią- 
zują zapisy u koordynatora akcji z OKAS pod nr telefonu 513 
418 223. Są jeszcze wolne miejsca.

Bezpłatne zajęcia piłkarskie dla 
dzieci na Stegnach Południe
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Spotkanie „Optymistów” opr. red. 

Beata Owczarek, OKAS


